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سرمقاله

کشف آمار 
دقیق خانه های خالی

بحث مالیــات بر خانه های 
خالی در کشــور سابقه ای 
بیش از چند دهه دارد. این 
که چرا تا کنــون این قانون 
اجرایی نشده فقط یک جواب دارد و آن اینکه این 
اقدام نیاز به زیرســاخت های اطلاعاتی دارد. باید 
بدانیم که هر خانه چه وضعیتی به لحاظ سکونت 
دارد. تا وقتی این موضوع مشخص نشود نمی توانیم 
انتظار داشته باشیم، قانون اعمال مالیات بر خانه 
های خالی اجرایی شود. سازمان امور مالیاتی کشور 
که مســئول اخذ مالیات از خانه های خالی است 
و باید اطلاعات دقیق مربوط به این خانه ها را در 

اختیار داشته باشد...

  فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن

متن کامل  د ر صفحه 3

۴

تخصیص یک تا ۲ همت 
به استان ها برای توسعه 

اقتصاد دانش بنیان

وزیر اقتصاد: 38 پرونده پولشویی تشکیل شد

فراریان دانه درشت در تور مالیاتی
صفحه2

صفحه۴

لزوم  بازنگری  در لیست  سایت های  فیلتر
زارع پور :   می توانیم   بساط   فیلترشکن   فروشی   را   جمع   کنیم

معاون علمی رئیس جمهــور با اشــاره به اجرای 
توافقنامه توســعه اقتصاد دانش بنیان اســتانی با 
همکاری وزارت کشــور از تخصیص هزار تا ۲ هزار 
میلیارد تومان به اســتان ها برای توســعه اقتصاد 
دانش بنیان خبر داد. روح الله دهقانی فیروزآبادی 
در حاشــیه امضای توافقنامه توسعه اقتصاد دانش 
بنیان اســتانی در چارچوب ماده ۱۲ قانون جهش 
تولید دانش بنیان که امروز در معاونت علمی ریاست 
جمهوری برگزار شد با تاکید بر اینکه این یک موافقت 
نامه است و نه تفاهم نامه، گفت: در این موافقت نامه 
به طور کامل شاخص ها، برنامه ها و پروژه ها و اهداف 
مشخص است و کل برنامه طی ۲ سال اجرا می شود. 
به نظر من این یک اتفاق بزرگ است به این جهت که 
رئیس مجمع نمایندگان استان، استاندار، وزیر کشور 
و معاون علمی هر ۴ سوی این موافقت نامه در یک 
محورهای مشخصی برای سرمایه گذاری و حمایت 
از توسعه اقتصاد دانش بنیان در استان موافقت دارند. 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری با اشاره به اینکه در این موافقت نامه همه 
شاخص ها معلوم و قابل اندازه گیری است و تعهدات 
هر کدام از طرفین کاملًا مشــخص اســت، افزود: 
شاخص های اندازه گیری در استان ها افزایش گردش 
مالی شرکت ها، تعداد شرکت ها، اشتغال تخصصی، 
تعداد محصولات دانش بنیان و… هستند. منابع هم 
برای هر استان بین هزار تا ۲ هزار میلیارد تومان در ۲ 
سال به صورت تلفیق منابع اعتبارات معاونت علمی، 
تبصره ۱۸، منابع اعتبارات مالیاتی و منابع صندوق 
نواوری و شکوفایی در کنار منابع استان برنامه ریزی 
و مشخص شده است. وی با بیان این مطلب که هر ۳ 
ماه بار یکبار پیشرفت برنامه پایش می شود و گزارش 
پیشرفت بر مبنای شاخص ها به دولت و مردم ارائه 

خواهد شد، خاطرنشان کرد...

اجتماعی

رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ از کاهش سرقت در 
پایتخت خبر داد. سردار علی ولیپور گودرزی درباره 
وضعیت مقابله با سرقت در پایتخت گفت: از اواخر سال 
گذشته با دســتور فرمانده محترم فراجا و همچنین 
تاکیدات فرمانده انتظامی تهران بــزرگ برخورد با 
سارقان به صورت ویژه در دســتورکار قرار گرفت و 
علاوه بر آن تاکید شد تا علاوه بر برخورد با سارقان،  با 
مالخران به عنوان یکی از عناصر مهم در چرخه سرقت 
نیز برخورد شود. رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ 
ادامه داد: در نتیجه اقدامات انجام شده از ابتدای سال تا 
پایان تیرماه، یعنی در یک بازه زمانی چهار ماهه، میزان 
وقوع سرقت ها چهار درصد کاهش داشته است. البته 

این آمار میانگین است و ما در برخی از سرقت ها کاهش 
بیشتری را نیز داشتیم. ولیپور گودرزی درباره میزان 
کشفیات نیز گفت:  همچنین قدرت کشف پلیس نیز 
در این مدت افزایش داشته اســت، به طوری که به 
طور میانگین، مجموع قدرت کشف پلیس افزایش 
50 درصدی داشته اســت. وی با بیان اینکه تاکنون 
طرح های زیادی برای مقابله با ســرقت و برخورد با 
سارقان و مالخران در پایتخت اجرا شده است، گفت: 
این طرح ها ادامه خواهد داشت و امیدواریم که دیگر 
دستگاه ها نیز بیش از گذشته به این موارد توجه کنند. 
خود مردم نیز باید با حساسیت بیشتری نکات ایمنی و 

راهکارهای پیشگیرانه از سرقت را رعایت کنند.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: برنامه ما این است 
که متناسب با نگاه بلند انقلابی و متناسب با نگاه های 
جدید در حــوزه مدیریت فرهنگی، نــام جدیدی را 
انتخاب کنیم. وزیر ارشاد در ابتدای سخنان خود ضمن 
گرامیداشت یاد و خاطره شهدا و تبریک هفته دولت 
گفت: جا دارد به مناسبت مهم اربعین اشاره کنیم که 
همه دلدادگان حسینی آماده می شوند تا به سمت امام 

حرکت کنند.
اسماعیلی درباره رویدادهای مختلف فرهنگی هنری 
کشور در سال گذشته توضیح داد و گفت: ۶ ماه اول سال 
گذشته دوره پرشکوهی را داشتیم. دقت داشته باشید 
در دولت مردمی بنای ما بر این بوده که وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی را از یک نهاد نظارتی و تنظیم گر به یک 
وزارتخانه برنامه ریز ارتقا بدهیم و مســئول حکمرانی 
کشور در حوزه فرهنگ و هنر بشویم. این ماموریت برای 
ما بسیار مهم بود و ۱۲۴ برنامه اقدام برای آن تهیه شد و 

طی کارهای کارشناسی نتایج خوبی را گرفتیم.
وی اضافه کرد: با این حال از انتهای شهریورماه به بعد 
سال گذشته درگیر یک فتنه فرهنگی در کشور شدیم 
و تمام جریان رسانه ای دشمن، به ما حمله کردند. تنها، 
تحریمِ برنامه های فرهنگی هنری نبود و شاهد نوعی 
عربده کشــی و تهدیدهای عملی بودیم. در حقیقت، 
اجازه نمی دادند فضای فرهنگ و هنر شکل بگیرد. ما 
برنامه مفصلی را آماده کرده بودیم، اما با یک فضاسازی 
گسترده روبه رو شدیم که سبب ایجاد ناامنی در حوزه 
فرهنگ و هنر شد. عده ای به دنبال این بودند که حوزه 

فرهنگ و هنر در کشور ما تعطیل بشود.
او با اشاره به اتفاقات ۶ ماهه دوم سال گذشته و تحریم 
رویدادهای فرهنگی از ســوی عده ای خاص، گفت: 
روزهای خاصی را پشــت سر گذاشــتیم اما از همان 
روزهای اول بر این فضا غلبه کردیم. جشنواره های فیلم 
کوتاه تهران، حقیقت و فجر با اســتقبال بسیار خوبی 
روبه رو شد. بسیاری از چهره های معاند که بعدا هم به 
کشورهای دیگر پناهنده شدند، رسما تحریم کردند، 
اما در عین تحریم آنان، پرشــکوه ترین ایام فرهنگ و 
هنر کشور رقم خورد. برای مثال، حدود ۷۳-۷۴ فیلم 
به جشنواره رسید و مجبور شدیم از بین آنها ۲۳-۲۴ اثر 
را انتخاب کنیم. وی با ارائه یک آمار صحبت های خود 
را ادامه داد و گفت: بگذارید یک آمار قابل توجهی را به 
شما بدهم؛ وقتی وارد بهار امسال می شدیم، آمار رسمی 
سال ۱۴0۱ نشان می داد ۴00 هزار ایرانی در برنامه های 
هنری کشورهای همسایه شرکت کرده بودند، اما نوروز 
امسال همین آمار نشان می داد که یک میلیون ایرانی 
در اجراهای صحنه ای کشور حضور پیدا کرده بودند و 
تنها هزار نفر برای حضور در چنین برنامه هایی به خارج 
از کشور رفتند. نمایشگاه قرآن ما ۴ میلیون بازدیدکننده 
داشت و برنامه های فرهنگی هنری جذابی در آن شکل 

گرفت.
اسماعیلی خاطرنشان کرد: سپس به نمایشگاه کتاب 
رسیدیم. هفت میلیون نفر از نمایشگاه کتاب بازدید 

کردند. در نمایشــگاه کتاب عدالت فرهنگی را نشان 
دادیم. لازم نبود که هر کسی به خیابان شهید بهشتی 
و نمایشــگاه کتاب بیاید و کتاب بخرد بلکه سامانه در 
اختیارش بود و در عرض ۱0 دقیقه کتاب موردنظرش را 

می خرید و رایگان به دستش می رسید.
وی با اشاره به اتفاقات مثبت رخ داده در بخش سینما 
گفت: در حوزه سینما نیز شاهد اتفاقات بسیار خوبی 
بودیم. دقت داشته باشید بالاترین فروش سینما قبل 
از بهار امسال 5۸ میلیارد تومان بود اما امسال فیلمی 
به نمایش درآمده که ۲۴0 میلیارد فروخته و دومین 
فیلم پرفروش سینمای ایران است. بنابراین رونق در 
سینمای ایران به شکل مشهودی بروز کرده است. بهار 
امسال، با محاسبه تقریبی بیش از ۲5 میلیون ایرانی در 
برنامه های فرهنگی هنری کشور شرکت کردند. رمز 
موفقیت ما سیاست مردمی سازی است. مردم خودشان 
را صاحبان فرهنگ و هنر می دانند. فراموش نکنید که 
ما مردم را تماشاگر نمی دانیم بلکه بازیگران اصلی این 

حوزه می دانیم.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تاکید کرد: در حوزه تئاتر، 
جشنواره تئاتر منطقه ای را در 5 منطقه از کشور برگزار 
کردیم. در حقیقت، شیوه اجرا را مردمی کردیم که نتایج 
بسیار خوبی داشت. رویکرد ما در همه جشنواره ها توجه 
به زیستِ بومی ایرانی اسلامی و توجه به اولویت های 
اصلی جامعه ایرانی است. معتقدیم که باید برنامه ای 
بریزیم که فرهنگ و هنر در ناب ترین شــکل خود در 
اختیار مردم قرار گیرد. امســال فیلم های مهمی در 

جشنواره فیلم فجر به نمایش درخواهد آمد.
او در پاسخ به ســوالی درباره تحقق عدالت فرهنگی 
در وزارت فرهنگ و ارشــاد گفت: خرید سامانه ای در 
نمایشگاه کتاب که زمینه ساز تحقق عدالت فرهنگی  
شد، را بیان کردم. علاوه براین، تئاتر را منطقه ای کردیم 
و موسیقی نواحی را گسترش دادیم. همچنین آموزش 
هنر برای مــردم را به صورت رایگان توســعه دادیم. 
جالب است بدانید در مدت اخیر، به میزان ۳5 درصد، 
تعداد ســینمای کشــور را با رویکرد مناطق محروم 
گسترش دادیم. ساختمان ها و زیرساخت های زیبایی 
در شهرهای کشور در حال افتتاح است و بیش از ۳۹ 
مجموعه فرهنگی بزرگ در همین دو سال افتتاح شده 
است. اماکن فرهنگی هنری که در کرمان، ارومیه و ... 
افتتاح شد، بسیار بهتر از نمونه های مشابه آن نسبت به 

کشورهای همسایه است.
اسماعیلی در واکنش به تغییر اسم وزارتخانه فرهنگ 
و ارشاد گفت: در برنامه هفتم توسعه این بحث وجود 
داشت و دوستان در مجلس استقبال کردند. برنامه ما 
این است که متناسب با نگاه بلند انقلابی و متناسب با 
نگاه های جدید در حوزه مدیریت فرهنگی، نام جدیدی 
را انتخاب کنیم. به نظرم اگر این تغییر نام در مجلس 
تصویب شود، تغییر مهمی برای تحقق رویاپردازی ها 
و جهت گیری ها که لازمه حوزه فرهنگ و هنر است، 

صورت می گیرد.

رئیس پلیس فتا فراجا از کشف پرونده کلاهبرداری 
۲0 میلیارد ریالی با ارسال پیامک »نیاز فوری مالی 
و درخواست وجه به مخاطبان کاربران« خبر داد و 
گفت : تا کنون ۳00 فقره پرونده در این خصوص 
مورد شناسایی قرار گرفته است. سردار وحید مجید 
اظهارکرد: با وصول پرونده های متعددی به یکی از 
واحدهای پلیس فتا کشور با موضوع کلاهبرداری 
در قالب هک حســاب کاربری شــبکه اجتماعی 
شــهروندان و درخواســت وجه از مخاطبان آنها، 
موضوع به صورت ویژه در دستور کار کارشناسان 

پلیس فتا قرار گرفت.
رئیس پلیس فتــا فراجا افزود: متهمــان پرونده 
با دسترســی غیرمجاز به حســاب های کاربری 
شهروندان، اقدام به ارســال پیامی مبنی بر »نیاز 
فوری مالی و درخواست وجه« به مخاطبان کاربر با 
عنوان و هویت وی کرده و با توجه به دریافت پیام 
از شناســه کاربری قربانی )که عموماً از بستگان و 
آشنایان وی هستند( و اعتماد ایجاد شده، دریافت 
کنندگان پیام اقدام به واریز وجه به حســاب های 

بانکی معرفی شده از سوی مجرمان می کردند.
مجید ادامه داد: با بررسی های تخصصی و اقدامات 
فنی صورت گرفته توســط کارشناسان پلیس فتا 

در نهایت متهمان اصلی پرونده در اســتان های 
مرکزی و شرقی کشور مورد شناسایی قرار گرفتند 
و پس از اخذ مجوزهای قضائی دستگیر شدند و در 
تحقیقات صورت گرفته به کلاهبرداری با شــیوه 

ذکر شده اعتراف کردند.
وی افزود: در بررســی های صورت گرفته تاکنون 
تعداد ۳00 فقره پرونده مرتبط با متهمان با ارزش 
ریالی بالغ بر ۲0 میلیارد ریال شناســایی شــده 
اســت. رئیس پلیس فتا فراجا اضافه کــرد: برابر 
اقدامات فنی و تخصصی صورت گرفته از ســوی 
واحدهای پلیس فتا استان ها، از ابتدای سال جاری 
۱۱۲ فقره پرونده مهمه و کثیرالشــاکی در زمینه 
کلاهبرداری رایانه ای شناســایی شــده است که 
 در این رابطه ۲0۴ نفر دستگیر و به مراجع قضائی

 معرفی شده اند.
وی در ادامه گفت: مردم توجه داشته باشند چنانچه 
در شبکه های اجتماعی و یا بستر پیامک، پیامی از 
دوستان و آشنایان مبنی بر درخواست وجه دریافت 
کردند حتماً قبل از انتقال وجه هماهنگی تلفنی با 
مالک خط، صفحه یا حساب کاربری انجام دهند و 
پس از اطمینان از صحت درخواست نسبت به واریز 

وجه اقدام کنند.

وزیر آموزش و پرورش گفت: متمرکز شــدن بر 
تربیت معلم و توانمندی معلمــان فعلی برنامه 
تحولی آموزش و پرورش در مسیر پیش رو است 
و این مسئله در رهنمودهای مقام معظم رهبری 

کاملا مشهود است.
رضا مراد صحرایی در نشســت با صاحب نظران 
عرصه  تربیتی گفت: نقطه عزیمت تحول و دال 
مرکزی تحول معلم است شتاب در ایجاد تحول با 
قوی کردن و غنی کردن معلم اتفاق خواهد افتاد.

وی تصریح کــرد: فعالان تعلیــم و تربیت روی 
تربیت معلــم تمرکز کنند زیرا متمرکز شــدن 

بر تربیــت معلــم و توانمندی معلمــان فعلی 
برنامــه تحولی آمــوزش و پرورش در مســیر 
پیش رو اســت و این مســئله در رهنمودهای 
مقام معظم رهبری کاملا مشــهود است. امروز 
 نحوه جــذب معلمــان در حــال تغییر جدی 

و اساسی است.
وزیــر آمــوزش و پرورش بــه اهــداف تعیین 
رویکرد برای حل مســائل اشــاره کرد و گفت: 
هیچ چشــم اندازی برای تحول بدون مشارکت 
نهادهای مردمی وجود نخواهد داشــت و تغییر 

تنها به کمک مردم انجام می گیرد.

رئیس جمهور گفت: ســخن روز ما این اســت  که 
خستگی و ناامیدی ممنوع؛ کسی  که  امیدوار است 
می تواند مردم  را امیدوار کند. سید ابراهیم رئیسی در 
آستانه هفته دولت و در مراسم تجدید میثاق اعضای 
هیات دولت با بنیانگذار انقلاب اسلامی طی سخنانی 
گفت: هیچ زیارتی بدون تصمیم نداریم. در محضر عبد 
صالح خدا هستیم. کسی که در زمان ما خودساخته 
بود، رابطه اش با خدا و مــردم و  اراده اش برای ایجاد 
تحول در جامعه، اراده حسینی بود و از همان دودمان 
حسینی بود که برای اصلاح امور سیاسی، اجتماعی، 

فرهنگی و اقتصادی جامعه آمده بود.
وی افزود: با اراده ای پولادین وضعیت و شرایط را تغییر 
داد و به هیچ عنوان مانعی را پیش رویش به رسمیت 
نشناخت. شاید شــرایط عادی حکم نمی کرد که او 
این انقلاب بزرگ را بنیانگذاری کند. مگر می شود، 
مگر می گذارند، مگر امکانات موجود است، کو نیروی  
کارآزموده، کو اعتبارات و بودجــه و امکانات مالی؟ 
همه این حرف ها بود. دشــمنی های بسیاری که در 
کشورهای مختلف و در شرق و غرب بود. نظام سلطه 
در شرق و غرب نقشه کشــید تا این تحول بزرگ پا 

نگیرد.
رییس جمهور خاطرنشان کرد: ما آمده ایم با اندیشه 
و فکر امام میثاق ببندیم که  هویت دولت  فکر و عمل 
امام  باشد. امام مسأله یک شرکت  را فی المجلس حل 
کرد و موارد اینچنین سراغ دارم . سلوک امام برای  ما 
درس است؛ توجه به مردم، گره  گشایی از مردم  و نگاه 
تحولی به امور. یکی از مسائل مهم  آن است  که بسیاری 
از نامه ها برای  دســتگاه های مختلف به همان اندازه 
اهمیت دارد و اگر توجه  نشود دلسرد می شود. مردم  را 

آن چنانی که  امام  را دوست داشتند داشته  باشیم. امام  
اگر اسم مردم  را می برد سیاسی نبود و واقعا به مردم  
باور داشت. رییسی با بیان این که »سخن روز ما این 
است  که خستگی و ناامیدی ممنوع؛ کسی  که  امیدوار 
است می تواند مردم  را امیدوار کند«، گفت:  راهبردی 
که  امام  و رهبری به ما آموخته اند این اســت امیدوار 
باشیم و راهبرد دشمنان  همه ایجاد یأس است . میثاق 
با امام  این است  که ما می توانیم؛ ما می توانیم بسیاری 

از گره های زندگی  مردم  را رفع کنیم.
وی تصریح کرد: به عنوان نمادی از دولت که در سراسر 
کشور به کار و خدمت مشغولند آمده ایم با امام میثاق 
ببنیدم  و عرض کنیم، با اندیشه، فکر بلند شما میثاق 
ببندیم که هویت این دولت،  فکر و اندیشه و عملی که 
امام در جامعه ارائه کردند باشد. اخلاص امام، توجه به 
مردمِ امام، گره گشایی از کار مردمِ امام باید در سرلوحه 

کار دولت باشد.
وی ادامه داد: آقای سید حســن آقا به خوبی اشاره 
کردند که »کارهــای بزرگ نباید مانــع از توجه به 
کارهای کوچک شود.« بنده ســال ۱۳5۸ به اتفاق 
آقای مروی نماینده امام در مسجدسلیمان با چند نفر 
رفتیم به کمک شرکت پرسِسیون که آن زمان دچار 
مشکل شده بود سپس به اتفاق ایشان به قم برگشتیم 
و به خدمت امام رفتیم. با اینکه دفتر امام شلوغ بود 
آقای مروی به مرحوم حاج احمد آقا درباره مشکلات 
پیش آمده برای کارگران این شرکت گزارش و به  امام 
اطلاع دادند. امام وزیر کار را خواستند و آقای مروی بار 
دیگر مشکلات به وجود آمده برای شرکت مذکور و 
کارگرانش را تشریح کرد و وزیر در حضور امام دستور 

رفع سریعتر مشکلات کارگران آن شرکت را داد.

ســخنگوی گروه فضایــی وزارت دفاع با اشــاره به 
دستاوردهای این بخش، گفت: ما پرتاب  ماهواره برهای 
سیمرغ و ذوالجناح را خواهیم داشت، ما در گذشته 
هیچ ارتباطی با کشورهای صاحب فناوری نداشتیم و 
برنامه ماهواره برهای ساخت ایران کاملًا بر پایه توان 

داخلی پیش می رود.
سید احمد حسینی مونس سخنگوی گروه فضایی 
وزارت دفاع با اشاره به دســتاوردهای این سازمان، 
گفت:  سازمان صنایع هوافضا به نوعی زاییده انقلاب 
و دفاع مقدس است و کاملاً بر پایه توان و دانش بومی 
داخل کشور و همچنین، زحمات دانشمندان گمنام 
تا به امروز پیشرفت کرده است. در حوزه های مختلف 
ماموریتی بالستیک کروز پدافند هوایی دستاوردهای 
منحصر به فردی حاصل شده است که هر کدام از آن ها 
در جای خود جای صحبت بسیاری را دارد به گونه ای 
که تراز قدرت کشور را در زمره چند کشور برتر توانمند 

در این حوزه قرار داده است.
وی با اشاره به ماهواره  و پرتاب آن،  بیان کرد: ما هنگام 

حرکت از زمین و از ارتفاع ۸0 تا ۱00 کیلومتری عبور 
می کنیم جوی وجود ندارد و از حــدود ارتفاع ۲00 
کیلومتر مدارات فضایی تعریف می شــوند، اگر شما 
یک جسم را به سرعت ۷.5 کیلومتر بر ثانیه برسانید 
آن جسم در مدار قرار می گیرد و تحت عنوان ماهواره 
یا فضاپیما انواع کاربردها را دارد. امروز زندگی بشر در 
ابعاد مختلف به فناوری فضایی گره خورده است. شما 
انواع کاربردهای سنجشی را از تصاویر ماهواره ای در 
حوزه های کشــاورزی، بلایای طبیعی، هواشناسی 
و انواع اســتفاده های امنیتی، تجاری و علمی از این 

تصاویر می شود.
وی درباره کاربرد ماهواره در حوزه های مختلف نیز 
گفت: در حوزه های مخابرات فضاپایه، مباحث مرتبط 
با ماهواره های رادیــو - تلویزیونی و یا اخیراً اینترنت 
فضاپایه، ارتباطات پهن باند و منظومه های پرتعدادی 
که در حال توسعه هستند. در حوزه های ناوبری مانند 
منظومه های تعیین موقعیت که به نوعی همه فرآیند 

ناوبری در حوزه های مختلف به آن ها وابسته است. 

رئیسی: خستگی و ناامیدی ممنوع استکاهش سرقت در تهران

پرتاب ماهواره برهای سیمرغ و ذوالجناح در دستور کار 

سياسیفرهنگی 

اسم وزارتخانه فرهنگ و ارشاد اسلامی تغییر می کند

کلاهبرداری 2۰ میلیاردی با ارسال پیامک

نحوه جذب معلمان در حال تغییر اساسی است



اقتصاد2
ایران

رشد ۲۳ درصدی صادرات به عراق
مدیرکل غرب آسیای سازمان توسعه تجارت 
با بیان اینکه طی ۴ ماهه امسال ۲.۹ میلیارد 
دلار صادرات به عراق داشــتیم کــه بیانگر 
رشد ۲۳ درصدی اســت، گفت که صادرات 
تا پایان سال به ۱۰.۵ میلیارد دلار می رسد. 
فرزاد پیلتن مدیرکل غرب آســیای سازمان 
توسعه تجارت ایران در مورد وضعیت تجارت 
ایران و عراق اظهار داشــت: صادرات ایران به 
عراق طی ۴ ماه نخست ســال ۱۴۰۲ حدود 
۲ میلیــارد و ۹۲۷ میلیون دلار بــوده که با 
 ۵۴۱ میلیون دلار افزایش نســبت به مدت 
مشابه ســال ۱۴۰۱ حدود ۲۳ درصد رشد را 

نشان می دهد.
وی افــزود: همچنیــن طی مــدت مذکور 
واردات ایــران از عــراق حــدود ۶۶ میلیون 
دلار بوده که نســبت به مدت مشــابه سال 
قبل ۱۶ درصد کاهش داشــته است. پیلتن 
تصریــح کــرد: بنابرایــن میــزان تجارت 
ایــران و عراق طــی ۴ ماهــه امســال در 
 حــدود ۲ میلیــارد و ۹۹۳ میلیــون دلار

 بوده است.
وی گفت: پیش بینی می شود صادرات ایران 
به عراق در پایان سال جاری به حدود ۱۰.۵ 
میلیارد دلار برســد. مدیرکل غرب آســیای 
سازمان توسعه تجارت ایران در مورد کالاهای 
صادر شــده به عراق، گفت: در این مدت گاز 
طبیعی حدود ۶۲۰ میلیون دلار، آهن و فولاد 
حــدود ۳۵۰ میلیون دلار، کلینکر ســیمان 
حدود ۵۰ میلیون دلار، گوجه فرنگی حدود 
۷۰ میلیون دلار، تخم مرغ حدود ۶۰ میلیون 
دلار و سنگ معدن حدود ۳۰ میلیون دلار به 

عراق صادر شده است.
وی دربــاره صادرات محصولات کشــاورزی 
افزود: سهم محصولات کشاورزی در صادرات 
ایران به عراق طــی ۴ ماهه امســال حدود 
۳۵۰ میلیون دلار یعنــی حدود ۱۰ درصد از 
مجموع صادرات کشــور به بازار مذکور بوده 
است. پیلتن در مورد راهکار افزایش تجارت 
با عراق، اظهار داشــت: مهمتریــن راهکارها 
شامل تجارت بر اساس قراردادهای مکتوب 
و رســمی و همچنین اطلاع دقیق از قوانین 
و مقررات تجاری عراق، به ویژه ممنوعیت ها 
و محدودیت های وارداتی این کشــور است. 
مدیرکل غرب آسیای سازمان توسعه تجارت 
ایران تصریح کرد: همچنین مبادله ارز از طرق 
رسمی و اعتبارسنجی طرف های تجاری و در 
نهایت راه اندازی تولید مشــترک در عراق از 

دیگر الزامات رشد تجارت با عراق است.

خبر

مدیرعامل شــرکت ملی 
گاز ایــران بــا اشــاره به 
اینکه امســال رکوردهایی 
تازه در بخش گازرســانی 
بــه نیروگاه ها ثبت شــده 
اســت، اعلام کرد: میانگین گازرســانی روزانه به 
نیروگاه ها از ابتدای تابستان امسال تاکنون، ۳۰۶ 
میلیون مترمکعب ثبت شــده که این عدد نسبت 
 به مدت مشابه پارســال حدود ۱۲ درصد افزایش 

یافته است.
به گزارش شــرکت ملی گاز ایــران، مجید چگنی 
اظهار کــرد: امســال رکوردهایی تــازه در بخش 
گازرسانی به نیروگاه ها ثبت شده که از جمله آنها 
می توان به افزایــش میانگین گازرســانی روزانه، 
بیشــترین حجم گازرســانی در یک روز و تعداد 
روزهایــی که بیــش از تعهــد و برنامه شــرکت 
 ملی گاز به نیروگاه ها گازرســانی شــده اســت،

 اشاره کرد.
وی با بیان اینکه روند گازرسانی به نیروگاه ها نسبت 
به سال ۱۴۰۱ صعودی بوده است، افزود: میانگین 
گاز تحویلی به نیروگاه ها پارسال )از ابتدای تابستان 
تا پایان مردادماه( ۲۷۴ میلیون مترمکعب در روز 
بود که این مقدار امســال و در همین بازه زمانی، 

به روزانه ۳۰۶ میلیون مترمکعب رســیده و نشانه 
افزایش ۱۲ درصدی این شاخص است. معاون وزیر 
نفت درباره ثبت رکورد بیشترین حجم گازرسانی به 
نیروگاه ها در یک روز، تصریح کرد: بیشترین حجم 
گازرسانی به نیروگاه ها در تابستان پارسال مربوط 
به اول مردادماه و حــدود ۳۰۲ میلیون مترمکعب 
بود که امســال و در روز ۲۰ تیرماه با ۳۱۸ میلیون 

مترمکعب گازرســانی به نیروگاه ها، رکوردی تازه 
در این بخش ثبت شــد. چگنی بــه رکورد جالب 
توجهی درباره گازرسانی به نیروگاه ها اشاره کرد و 
ادامه داد: شرکت ملی گاز ایران در مجموع ۶۱ روز 
تابستان امسال )از ابتدای تیرماه تا ۳۰ مردادماه(، 
در ۴۴ روز گاز بیشــتری نســبت به تعهد و برنامه 
مصوب به نیروگاه ها تحویل داده که این مهم نقش 

بســزایی در تأمین پایدار جریان برق کشور داشته 
اســت. وی اظهار کرد: از ابتدای امسال تاکنون در 
مقایسه با زمان مشابه پارســال،  همچنین برنامه 
تکلیفی و ابلاغی اعلام شده یک گام جلوتر هستیم 
و یک میلیارد و ۷۲۰ میلیون مترمکعب گاز بیشتر 
به نیروگاه ها تحویل داده ایم. مدیرعامل شرکت ملی 
گاز ایران یادآور شد: تحویل گاز بیشتر به نیروگاه ها، 
سبب کاهش مصرف ســوخت مایع و فرآورده های 
نفتی می شود که خود می تواند هم در بحث مسائل 
محیط زیستی و هم بحث صرفه جویی ارزی بسیار 

حائز اهمیت باشد.
چگنی افزایش گازرسانی به نیروگاه ها را دارای دو 
مزیت دانست و گفت: در مرحله نخست، این مهم، 
حداکثر حجم ذخیره سازی فرآورده و تأمین کامل 
خوراک نیروگاه ها با گاز طبیعی را به همراه داشته 
و در مرحله دوم، افزایش بــازده نیروگاه ها و به تبع 
آن، کاهش آلاینده های محیط زیستی را به ارمغان 

می آورد.
وی بیان کرد: افزایــش تحویل یک میلیارد و ۷۲۰ 
میلیون مترمکعبی گاز به نیروگاه ها و جایگزینی آن 
با مصرف فرآورده های نفتی، افزون بر صرفه جویی 
ارزی بیش از ۱.۵ میلیارد دلاری، کمک شایانی نیز 
به ناوگان حمل ونقل و پخــش فرآورده های نفتی 
برای تأمین حداکثری سوخت سفرهای تابستانی 

کرده است.

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران خبر داد:

رکوردشکنیتحویلگازبهنیروگاهها

افتتاح ۷۰ ایســتگاه شــارژ 
خودروی برقی در هفته دولت

وزیر صمت با بیان این که در هفته دولت ۷۰ ایستگاه 
شارژ خودرو رونمایی می شود گفت: از آبان ماه سال 
جاری مردم حضور خودروهای برقی را در پایتخت 
مشاهده خواهند کرد. عباس علی آبادی وزیر صنعت، 
معدن و تجارت درخصوص افتتاح ایســتگاه های 
شارژ تاکســی های برقی گفت: ایستگاه های شارژ 
تاکسی های برقی در هفته دولت رونمایی می شود. 
وی افزود: ماشین های برقی به خصوص تاکسی ها از 
چند جنبه برای کشور مفید هستند؛ نخست اینکه 
فوق العاده اقتصادی هستند. تاکسی معمولی حدود 
۹ تا ۱۰ هزار لیتر بنزین مصرف می کند. علی آبادی با 
بیان اینکه "در آستانه ورود به یک دوره تازه در بحث 
حمل ونقل شهری و بین شهری قرار داریم"، ادامه 
داد: این موضوع فقط به تاکسی محدود نمی شود 
گرچه امروز تاکســی  را مطرح کردیم اما به زودی 
اتوبوس و موتورسیکلت و ماشین های عمومی برقی 
را هم رونمایی خواهیم کرد. وزیر صمت اضافه کرد: 
۷۰ ایستگاه شارژ خودرو را در هفته دولت )ظرف 
چند روز آینده( رونمایی می کنیم و هم اکنون در 
حال نصب این دستگاه ها هستیم. از آبان ماه سال 
جاری مردم حضور خودروهای برقی را در پایتخت 

مشاهده خواهند کرد.

صادرات ۱۰۰ میلیون دلاری 
ایران به مالزی 

مدیرکل شرق آسیا و اقیانوســیه سازمان توسعه 
تجارت گفت: در حال حاضــر ۱۰۰ میلیون دلار 
صادرات ایران به کشور مالزی است که خوشبختانه 
حجم تجارت با این کشور در سال های گذشته هم از 
رشد قابل توجهی برخوردار بوده است. کاوه دلیری 
مدیرکل شرق آسیا و اقیانوســیه سازمان توسعه 
تجارت گفــت: رویکرد جدید این ســازمان برای 
تنوع بخشــی به صادرات به کشور های شرق آسیا 
بخصوص مالزی است. او گفت: در حال حاضر ۱۰۰ 
میلیون دلار صادرات ما به کشــور مالزی است که 
خوشبختانه حجم تجارت با این کشور در سال های 
گذشته هم از رشد قابل توجهی برخوردار بوده است. 
مدیرکل شرق آسیا و اقیانوســیه سازمان توسعه 
تجارت گفت: یکی از مزایای نســبی کشور مالزی 
دسترسی این کشور به بازاری با جمعیتی بیش از دو 
میلیارد نفر در این منطقه است. شرق آسیا یکی از 
بزرگترین نواحی است که دارای بالاترین نرخ رشد 
اقتصادی در دنیا بوده که این ظرفیت بسیار مناسبی 
برای حضور بیشتر ایران در این نقطه جهان است. 
همچنین دلیری از رشد شرکت های دانش بنیان 
کشور در شرکت های مالزی خبر داد. مدیرکل شرق 
آسیا و اقیانوسیه سازمان توسعه تجارت گفت: میزان 
صادرات ایران به مالزی نیز در بازه زمانی  به  ۱۷.۲ 
میلیون دلار رسید که این میزان در سال گذشته 

بیش از ۸۹ میلیون رینگیت بوده است.

اقساط مســکن مهر در بخش 
مسکن هزینه می شود

مدیرعامل صندوق ملی مســکن گفت: پیش بینی 
ما برای ۱۴۰۲ حدود ۳.۸ همت بازگشــت اقساط 
مسکن مهر است که مکاتبات با بانک مسکن انجام 
شد و آن را به نفع عملیات نهضت ملی هزینه خواهیم 
کرد. محمدرضا مهدیار اسماعیلی مدیرعامل صندوق 
ملی مســکن در خصوص جزئیات اقساط مسکن 
مهر، گفــت: پیش بینی ما برای امســال در بخش 
بازگشت اقساط مسکن مهر حدود ۳.۸ همت است 
که مکاتبات با بانک مسکن انجام شده است و آن را 
به نفع عملیات نهضت ملی و هزینه در مسکن، وصول 
خواهیم کرد. مدیرعامل صندوق ملی مســکن در 
ادامه تصریح کرد: صندوق ملی مسکن با هدف تأمین 
مالی نهضت ملی و عملیات ساخت مسکن در کشور 
تأسیس شد و از زمان تأسیس تاکنون تلاش کرده تا 
مبتنی بر ظرفیت هایی که در اساسنامه تاکید شده، 
فعالیت هایی را به منظور تأمین تجمیع منابع مالی 
بخش مسکن، مشــارکت در تأمین مالی ساخت، 
جذب و هدایت منابع مالــی، تجهیز منابع مالی به 
انجام برساند که همه آن فعالیت ها در نهایت منجر 

به تسریع و تسهیل در عملیات ساخت مسکن شود.
وی افزود: سال گذشته حدود ۲ هزار میلیارد تومان 
در ساخت و تکمیل پروژه ها از محل منابع صندوق 
حمایت انجام شــد که بخشــی در ادارات کل راه و 
شهرسازی و بخشی در شهرهای جدید هزینه شده 
اســت. وی تصریح کرد: قانونگذار برای سال جاری 
منابع یک هزار میلیارد تومانی پیش بینی کرده که به 
صندوق ابلاغ شده است و بعد از تخصیص می تواند 
مورد استفاده قرار بگیرد. اسماعیلی گفت: پیش بینی 
ما برای ۱۴۰۲ در بخش بازگشت اقساط مسکن مهر 
حدود ۳.۸ همت اســت که مکاتبات با بانک مسکن 
انجام شده است و آن را به نفع عملیات نهضت ملی و 

هزینه در مسکن، وصول خواهیم کرد.
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وزیر اقتصاد با اشاره به نقش حیاتی پولشویی در 
افزایش فعالیت های نامولد اقتصادی، از شناسایی 
۶ هزارنفر فاقد پرونده مالیاتی که ظرفیت مالیات 
ســتانی ۲۰ هزار میلیارد تومانــی را برای نظام 

مالیاتی کشور فراهم می آورند خبر داد.
سیداحسان خاندوزی، وزیر امور اقتصاد و دارایی 
دراولین همایش ملی مبارزه با  پولشویی و تامین 
مالی تروریسم، که در وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، برگزار شد ضمن اشاره به  نقش پولشویی 
در تخریب تولید گفت: اگر هدف رشــد تولید و یا 
هدفی همچون افزایش کیفیت حکمرانی اقتصادی 
)هوشمندی حکمرانی اقتصادی( دنبال می شود، 
چاره ای جز تقویت کردن نظام مالی مشوق تولید  
و تخریب نظام مخرب تولید وجود ندارد. متاسفانه 
سال ها کفه ی بخش نامولد اقتصاد در نظام نفع 
بری بین بخش مولد و نا مولد، ســنگین تر بوده 
اســت. لازم به ذکر است تلاشــی که در دو سال 
اخیر صورت گرفته، این بوده که علی رغم داشتن 
احکام قانونی مبارزه با پولشویی و جرائم مرتبط با 
آن، یک مرکز و اتاق هماهنگــی برای این تدابیر 

صورت گیرد.
وی ادامــه داد: در ســنوات گذشــته مجموعه 

خلاءهای نهادی و کوتاهی های مدیریتی دست 
به دست هم داده بود تا بسترهای پولشویی فراهم 
باشد. از قاچاق و ســفته بازی در بازار ارز گرفته تا 
سایر موارد، همگی مربوط به ضعف های عملکردی 
بود که سالها اقتصاد ایران را ازار داده است. بخش 
هایی که در ســایه ی اقتصاد زیرزمینی و پنهان 
موجب می شــدند تا جریان مالی کشــور به نفع 
فراریان مالیاتی و فعالیت های غیر مولد شــکل 

بگیرد.
خاندوزی گفت: ما در یکسال و نیم گذشته سند 
ملی ارزیابی ریسک کشور را که سال ها پیش باید 
مصوب میشــد، اماده کردیم. همچنین برنامه ی 
اقدام ملی مستند بر این سند را که باید به عنوان 
دستور کار ابلاغ و نظارت میشد، را به تمام دستگاه 
های مرتبط ابــلاغ کردیم. از طرفــی هم افزایی 
خوبی بین بانک مرکزی، دادگســتری، مجموعه 
قوه قضاییه و وزارت اقتصاد شــکل گرفت که این 
هم افزایی باعث افزایش خروجی ها در خصوص 
مبارزه با پولشویی شد. سال ها برخی از منتقدان 
مطرح می کردند، اگر مســئله پولشویی در ایران 
جدی بود باید در عمل هم دیده میشد، که امروز 
مفتخریم بگوییم هم افزایی که در طول یکسال و 

نیم گذشته شکل گرفته  باعث تشکیل ۲۶ پرونده 
و قطعیت یافتن ۳۸ پرونده برای جرم پولشــویی 

تشکیل شده است.
وزیر اقتصاد با اشاره به شناســایی چند هزار دانه 
درشــت مالیاتی که فاقد پرونده ی مالیاتی بودند 
گفت: حدود ۶۰۰۰ شخص فاقد پرونده ی مالیاتی 
که اصطلاحا دانه درشت به آن ها گفته می شود، 
شناسایی شــده اند که برآوردها نشان می دهد، 
حدود ۲۰ هــزار میلیارد تومــان ظرفیت مالیات 

ستانی از این افراد به وجود خواهد داشت.
وی افزود: در طول این مدت حــدود ۳۰۰ واحد 
مبارزه با پولشویی مســتقر، آموزش داده شده و 
اماده ی خدمت تشــکیل شــده است. همچنین 
مســئله خاتمه پیدا کردن تراکنش های بیرون 
از نظارت بانــک مرکزی چه در داخــل و چه در 
خارج از کشور دیگر اقدامی بود که صورت گرفته 
اســت. امروز می توان این ادعا را کرد که به نقطه 
ای رسیدیم که  هیچ دســتگاه پذیرنده ای بیرون 
از نظارت شــبکه بانکی کشــور و بدون اتصال به 
سیستم های نظارتی سازمان مالیاتی وجود ندارد.

خاندوزی ادامه داد: در سال های گذشته با توجه 
به اینکه امکان کیفیت ســنجی گزارشات وجود 

نداشــت، معمولا فرایند های اعلام گزارش های 
تخلفات مالی زمان بر و بی نتیجــه می ماند، اما 
اکنون با ایجاد مرکز مالی، تمام گزارشات تخلف 
ابتدا بررسی می شوند و ســپس به مقام قضایی 

ارسال می شوند.
وزیر اقتصاد گفت: محدودیت هایی که برای ۴۴۰ 
شــخص حقیقی و حقوقی مظنون به پولشویی 
بودند، صورت گرفته است نشان از اهتمام و جدیت 
دولت برای مبارزه با پولشویی است. سعی ما بر این 
است که هزینه های پولشویی را در کشور بسیار 
بالا ببریم تا کسی به این ســمت نرود. آن چیزی 
که آقای رئیس جمهور به عنوان دستور کار مطرح 
کردند این است که در نظام مالی اقتصاد ما کمتر 
امکان فرصت به ارتکاب جــرم و تخلفات مالی به 
شکل گسترده شــکل بگیرد که دستور کار اصلی 
و شماره یک ما است. این طور می توان گفت که 
فسادخیز بودن نظام مالی کشور مهمترین هدف 
ما است. وی ادامه داد: ما اگر بتوانیم نظام گردش 
جریان مالی اقتصاد ایران را آنقدر نظام مند و قاعده 
دار کنیم، تا هزینــه ی جرایم اقتصادی آنقدر بالا 
برود که کسی به ســمت آن نرود، هدف مهمی را 

محقق کرده ایم.

ســخنگوی دولت از کاهش ۲ درصدی نرخ بیکاری به 
دلیل فعال شدن کســب و کارها خبر داد و گفت:حدود 
۴ هزار کسب و کار راکد و نیمه راکد در دو سال فعالیت 
دولت مردمی به تناسب فعال شده اند و مشکلات آنها حل 
و فصل شده است. علی بهادری جهرمی با گرامیداشت یاد 
شهیدان رجایی و باهنر و آغاز هفته دولت به ارایه گزارشی 
از دستاوردها و اقدامات دولت سیزدهم در دو سال گذشته 
پرداخت و گفت: نرخ بیکاری به واسطه فعالیت های مختلف 
به ویژه فعال شدن کســب و کارها در این مدت کاهش 
۲ درصدی را تجربه کرده اســت که ناشی از افزایش ۱۰ 

درصدی اشتغال پذیری فارغ التحصیلان است.
سخنگوی دولت گفت: در حوزه رشد تولید و اشتغال بعد 
از ۱۰ سال رکود به رشد اقتصادی حدود ۴ درصد رسیدیم؛ 
در زمینه سرمایه گذاری و تامین مالی تولید نیز متوسط 
رشد سالانه سرمایه گذاری )تشکیل سرمایه ثابت( طی 
دهه ۹۰ منفی ۵.۲ درصد بود اما از ســال ۱۴۰۰ روندی 
مثبت را در پیش گرفت و رشدی ۴.۱ درصدی داشت که 
در سال ۱۴۰۱ نیز ادامه یافت و رشد ۲.۱ درصدی را ثبت 
کرد. بهادری جهرمی با بیان اینکه تســهیلات پرداخت 
شده شبکه بانکی کشور به بخش های مختلف اقتصادی 
در ســال ۱۴۰۱ افزایش ۴۵/۳ درصدی نسبت به سال 
۱۴۰۰ داشته اســت، گفت: در مدت یاد شده پرداخت 
۸۴/۶ درصد از کل تسهیلات پرداختی به صاحبان کسب 

و کار را شاهد بودیم.
ســخنگوی دولت با اشــاره به اقدامات دولت در زمینه 
تسهیل صدور مجوز کسب و کار، عنوان  کرد: در این دولت 
حدود ۹۷ درصد از مجوزها شامل ۴ هزار و ۴۵۱ مجوز در 
بستر درگاه ملی صادر می شود. بهادری جهرمی با بیان 
اینکه حدود ۴ هزار کسب و کار راکد و نیمه راکد در دو سال 
فعالیت دولت مردمی به تناسب فعال شده اند و مشکلات 
آنها حل و فصل شده اســت، افزود: در حوزه معادن نیز 
بیش از هزار معدن به چرخه مولد اقتصاد بازگشــته اند. 
وی بازفعالسازی ۱۷۵۷ واحد راکد در سال ۱۴۰۱ و تعداد 
۱۱۹۳ واحد در سال ۱۴۰۰ را از دیگر دستاوردهای دولت 

در حوزه تولید و اشتغال برشمرد. به گفته سخنگوی دولت 
در توسعه صادرات، کشــور رکورد صادراتی ۵۳ میلیارد 
دلاری را در پایان ســال ۱۴۰۱ تجربه کــرد و در حوزه 
تجارت خارجی نیز رکورد بی سابقه ۱۱۲ میلیارد دلاری 
در این دولت به ثبت رسید. بهادری جهرمی توضیح داد که 
ارزش صادرات کشور در سال ۱۴۰۱ افزایش ۱۰ درصدی 
داشت که در این میان تجارت با کشورهای حوزه اتحادیه 
اوراسیا افزایش ۲۰ درصدی را به ثبت رساند. وی افزایش 
۲۰۰ درصدی صادرات نفت خام و میعانات گازی را از دیگر 
دستاوردهای دولت مردمی در دو سال گذشته عنوان کرد. 
سخنگوی دولت اصلاح نظام مالیاتی و جلوگیری از فرار 
مالیاتی را از دیگر دستاوردهای دولت سیزدهم برشمرد 
و گفت: در دولت قبل کمتر از سه میلیون مودی مالیاتی 
شناسایی شده بود که این رقم در دولت سیزدهم به بیش 
از پنج میلیون نفر افزایش یافت. وی افزود: با اینکه پایه 
مالیاتی تولیدکنندگان از ۲۵ درصد به ۱۸ درصد کاهش 
یافته است، شاهد رشــد ۶۰ درصدی وصول درآمدهای 
مالیاتی هستیم. بهادری جهرمی ساماندهی بیش از ۱۸ 
میلیون پذیرنده بانکی را یکی از اقدامات موثر در افزایش 
درآمدهای مالیاتی و جلوگیری از فرار مالیاتی عنوان کرد. 
سخنگوی دولت با بیان اینکه نرخ رشد نقدینگی از ۴۳ 
درصد در ابتدای دولت سیزدهم به ۲۷.۵ درصد کاهش 
یافته است، خاطر نشان کرد که هدف گذاری بانک مرکزی 

برای نرخ رشد نقدینگی عددی کمتر از این است.
بهادری جهرمی با اشــاره به اقدامات دولــت در حوزه 
فرهنگ نیز گفت: در زمینه زیرســاخت های فرهنگی، 
ظرفیت سالن های نمایش در مناطق محروم ۴۰ درصد 
افزایش یافته و سرانه صندلی سینما در کشور نیز رشد 
۶ درصدی را تجربه کرده است. سخنگوی دولت یادآور 
شد که در دولت سیزدهم تاکنون بیش از ۵۸۰ فیلم در 
۲۰۲ شهرستان در قالب سینما سیار در مناطق محروم 
اکران شده است و بودجه بخش فرهنگ بیش از ۲.۹درصد 
افزایش یافته ضمن آنکه یک درصد از بودجه دستگاه های 

اجرایی به حوزه فرهنگ و هنر تعلق گرفته است.

رئیس کل گمرک گفت: تا ۲۵ مرداد حدود ۱۸.۷ میلیارد 
دلار صادرات داشته ایم که از نظر ارزش کاهش ۸ درصدی 
داشته که عمده دلیل کاهش نیز ناشی از کاهش قیمت 
جهانی فرآورده های پتروشیمی است. محمد رضوانی فر در 
ششمین نشست دوره دهم هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی 
صنایع معادن و کشاورزی اتاق تهران، گفت: سال ۱۴۰۱ 
حقوق ورودی کالاها حــدود ۵۶ هزار میلیارد تومان بود 
که وصول شــد، حقوق ورودی خودرو در سال گذشته 
۱۳۶ میلیارد تومان و حقــوق ورودی تلفن همراه بالای 
۶۰۰ دلار بیش از هزار میلیارد تومان بود همچنین حقوق 
ورودی بیست ردیف دیگر درآمدی گمرک ۷ هزار و ۴۰۰ 
میلیارد تومان بود که بر این اساس جمعاً از این ردیف ها 
۶۴ هزار میلیارد تومان به حساب خزانه واریز شد همزمان 
با آن نیز ۱۸,۶۰۰ میلیارد تومان ســال گذشته تخفیف 
یا معافیت هــای گمرکی داده شــد. رئیس کل گمرک 
جمهوری اسلامی ایران افزود: گمرک در واردات مالیات 
ارزش افزوده را نیز وصول می کند کــه ۱۲ هزار و ۵۰۰ 
میلیارد تومان درآمد این بخش در سال ۱۴۰۰ در سال 
۱۴۰۱ به ۹۴ هزار میلیارد تومان رسید که بر این اساس 
این بخش از درآمد ۶.۵ برابر شــد. جمع واریز گمرک به 
خزانه در سال ۱۴۰۱ جمعاً ۱۵۸ هزار میلیارد تومان بوده 
است و به این ترتیب گمرک سومین منبع درآمدی کشور 

بعد از نفت و مالیات بوده است.
وی اظهار داشت: سال گذشته با وجود تحقق درآمد ۱۵۸ 
هزار میلیارد تومانی گمرک در بودجه به دلیل کاهش 
نرخ هایی که در حقوق ورودی صورت گرفت و معافیت ها و 
تخفیف هایی که داده شده حداقل ۳۵ هزار میلیارد تومان 

نیز درآمد از دست رفته در گمرک داشتیم.
رضوانی فر بیان داشت: تا ۲۵ مرداد امسال مجدداً ۲۰ هزار 
میلیارد تومان حقوق ورودی کالا وصول کرده ایم و حدود 
۱۲۸ میلیارد تومان حقوق ورودی گمرک وصول شد و از 
تلفن همراه بالای ۶۰۰ دلار نیز ۲۵۲ میلیارد تومان حقوق 
گمرکی وصول شــد و از ۲۰ ردیف درآمدی نیز ۶ هزار و 
۷۰۰ میلیارد تومان حقوق گمرکی وصول شد و لذا جمع 

واریز به خزانه در ۵ ماهه امسال یعنی تا ۲۵ مرداد امسال 
جمعاً ۲۷ هزار میلیارد تومان بوده است و حدود ۷ هزار و 

۸۰۰ میلیارد تومان هم تخفیف و معافیت ها بوده است.
وی اظهار داشت: جمع واریزی به خزانه که در کل سال 
گذشته ۱۸۸ هزار میلیارد تومان در ۵ ماهه اول سال ۶۱ 
هزار میلیارد تومان است که نسبت به ۵ ماهه سال گذشته 
درآمدهای گمرکی ۸۷ درصد رشد داشته است و این در 
شرایطی است که بر اساس احکام مختلف قانون بودجه 
۱۴۰۲ تخفیفات و یا عوارض جدیدی وضع شده است 
بطوری که در بند و تبصــره ۷ حقوق گمرکی کالاهای 

اساسی، دارو و مواد اولیه از ۴ به یک کاهش یافته است.
رضوانی فر بیان داشت: در بخش دارویی کشور در قانون 
بودجه ۱۴۰۲ در واردات ماشین آلات و مواد اولیه حقوق 
گمرکی از ۴ به یک شده و ســود بازرگانی ها ۲ درصد 
مانده و در مواردی صفر شده است و ارزش افزوده دارو و 
مواد اولیه و تجهیزات پزشکی صفر درصد شده و برآورد 
می شود با توجه به این مسائل ۶۰ هزار میلیارد تومان از 

این بخش درآمد از دست رفته خواهیم داشت.
رضوانی فر در ادامه بیان داشت: سال ۱۴۰۱ حدود ۵۳ 
میلیارد دلار صادرات داشتیم که نسبت به سال قبل رشد 
۱۰ درصدی نسبت به سال قبل داشته است همچنین 
در سال گذشته حدود ۶۰ میلیارد دلار واردات داشتیم 
که نسبت به سال قبل از خود ۱۲.۵ میلیارد دلار رشد 
داشتیم آمار ترانزیت ما در ســال گذشته به حدود ۱۳ 
میلیون تن رسیده است که این عدد برای برنامه هفتم 
۳۰ میلیون پیش بینی شده است. جمع تجارت خارجی 
کشور سال گذشته به ۱۱۳ میلیارد دلار رسیده که نسبت 
به سال قبل رشد ۱۱ درصدی دارد و متوسط ارزش هر 
تن کالای صادراتی به ۴۳۶ دلار در سال ۱۴۰۱ رسیده 
است که بیشتر به تغییر قیمت های جهانی بخصوص 

پتروشیمی بر می گردد.
وی افزود: حدود ۲۳ میلیارد دلار از صادرات ۵۳ میلیارد 
دلاری ما فرآورده های پتروشیمی است که بر اساس کد 
اچ اس شامل قیر، روغن خودرو و گاز طبیعی می شود و 

بزرگترین مقاصد صادراتی ما پنج کشور است که در این 
زمینه محدود هستیم و مطابق با استعدادهای ما نیست.

رئیس گمرک ایران بیان داشت: متوسط ارزش هر تن 
کالای وارداتی ما در سال گذشته به ۱۶۰۰ دلار رسید 
که نسبت به سال قبل ۲۵ درصد رشد داشت و حدود ۲۲ 

درصد واردات ما کالاهای اساسی بوده است.
رضوانی فر بیان داشــت: جمع رویه واردات مسافری و 
تجاری گوشی تلفن همراه بالغ بر ۳ میلیارد دلار بوده که 
۵ درصد از ارزش کل واردات کشور است. وی بیان داشت: 
در ۵ ماهه امسال یعنی تا ۲۵ مرداد حدود ۱۸.۷ میلیارد 
دلار صادرات داشته ایم که از نظر ارزش کاهش ۸ درصدی 
داشته که عمده دلیل کاهش نیز ناشی از کاهش قیمت 
جهانی فرآورده های پتروشیمی است. رضوانی فر افزود: 
در خصوص واردات در ۵ ماهه امسال حدود ۲۳.۴ میلیارد 
دلار واردات داشتیم که در این بخش ۸.۷ درصد افزایش 
داشته ایم و ترانزیت نیز به ۵.۵ میلیون تن رسیده که ۲.۷ 

درصد افزایش نسبت به مدت مشابه سال قبل داشتیم.
وی اظهار داشت: در ۴ ماهه امسال بیشترین مبادلات 
بازرگانی ما به لحاظ ارزش در استان هرمزگان است که 
حدود ۶ میلیون تن کالا از این استان تجارت شده است 
و از گمرکات استان تهران نیز ۷ میلیارد دلار کالا صادر و 
وارد شده است. رضوانی فر اظهار داشت: در کشور حدود 
۱۵۶ گمرک وجود دارد که حــدود ۶۰ درصد تجارت 

خارجی کشور مربوط به ۷ گمرک کشور است.
رئیس گمرک جمهوری اسلامی ایران بیان داشت: در 
۵ ماهه امسال حدود ۴ میلیون و ۴۰۰ هزار گوشی تلفن 
همراه از طریق رویه تجاری و همچنین حدود ۱۴۹ هزار 

دستگاه در رویه مسافری وارد کشور شده است.
وی بیان داشت: یکی از ظرفیت های خوب در مصوبات 
هیأت دولت در آذرماه ســال گذشته آزاد شدن واردات 
شمش طلای استاندارد بدون ثبت سفارش با رویه تجار 
و رویه مسافری بود که فقط با رویه مسافری حدود ۸۷۸ 
و به رویه مسافری بیش از سه هزار کیلو طلا وارد کشور 

شده و عمدتاً از مرز باشماق وارد کشور می شود.

وزیر اقتصاد اعلام کرد:

شناسایی ۶ هزار دانه درشت فاقد پرونده مالیاتی
صدور رای قطعی برای ۳۸ پرونده مقابله با پولشویی

۱۸.۷ میلیارد صادرات غیرنفتی در ۵ ماهاحیای ۴ هزار واحد تولیدی در دولت سیزدهم
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رئیس اتحادیه تعمیرکاران خودروی تهران با اشاره به اینکه 
کمبود نیروی کار جوان معضل بزرگ تعمیرکاران خودرو 
است اظهار کرد: کیفیت بد قطعات یدکی باعث برگشت 
تعداد زیادی ازخودروهای تعمیر شده به تعمیرگاه می شود. 
علیرضا نیک آئین، رئیس اتحادیه تعمیرکاران خودرو تهران 
گفت: برای رفع چالش صنف در ارتباط با کمبود نیروهای 
جوان، تعمیرکاران آماده همکاری با آمورش و پرورش برای 

ترغیب دانش آموزان به شغل مکانیکی است.
نیک آئین درباره کســب و کار این صنــف توضیح داد: 
کسب وکار صنف ما به دلیل اینکه تعمیرات خودرو جزو 
احتیاجات ضروری خانوارهاست، قابل حذف یا کم کردن 
نیست. ولی مورد مهمی که خیلی از واحدهای صنفی ما 
را آزار می دهد برگشت مجدد اتومبیل های تعمیر شده 
است. به دلیل کیفیت پایین قطعات یدکی موجود در بازار 
بیشتر خودروهای تعمیر شــده پس از مدت کوتاهی به 
دلیل بدی قطعات دوباره به تعمیرگاه مراجعه می کنند و 

بیشتر مالکین خودرها فکر می کنند این مشکل به خاطر 
اهمال مکانیک بوده که به وجــود آمده در حالیکه خود 
تعمیرکاران خودرو از این مشکل آسیب زیادی می بینند.

وی در ادامه گفت: مهمترین مشــکل این صنف تعداد 
محدود نیروی کار اســت. متاسفانه قشــر جوان جامعه 
اشتیاق و تمایلی به این شغل ندارند و ما با کمبود نیروی 
جوان کار مواجه هستیم و این موضوع در آینده نه چندان 
دور مشکل ساز خواهد شــد. دولت و سیستم آموزشی 
کشور باید با تبلیغات و آموزش های صحیح، اشتیاق را در 
جوانان به وجود آورد تا به این حرفه وارد شوند. اتحادیه 
ما آمادگی خود را برای همکاری با آموزش و پرورش برای 
آشنایی دانش آموزان هنرســتان و مراکز کار و دانش در 

رابطه با راهنمایی و آموزش عملی آنها اعلام می کند.
نیک آئین به موضوع مالیات هم اشاره کرد و گفت: یکی 
دیگر از مشکلات صنف مالیات و نحوه محاسبه آن است. 
طبق قانون جدید، مالیات بر اساس گردش مالی و کارکرد 

دستگاه کارت خوان محاســبه می گردد و این موضوع 
بسیار برای ما مشکل ایجاد کرده است. مالکین خودروها 
بعد از اتمام تعمیر اتومبیل خــود تمام مخارج آن را اعم 
از هزینه قطعات، تراشکاری، اجرت مکانیکی و … همه 
را با دستگاه پوز تعمیرگاه پرداخت می کنند در حالی که 
فقط اجرت مکانیکی به ما تعلق می گیرد ولی در محاسبه 

مالیاتی این مورد در نظر گرفته نمی شود.
وی در خاتمه ضمن ارایــه توصیه هایی بــه دارندگان 
خودروها گفت: مالکین خودروها بــرای تعمیر حتما به 
تعمیرگاه های دارنده پروانه کسب مراجعه کنند. چون 
تعمیرکار متقاضی مجوز برای اخذ پروانه کسب آموزش 
اصولی دیــده و بارها مورد آزمون فنی قــرار می گیرند، 
همچنین اداره اماکن از آنها تست اعتیاد، عدم سوءسابقه 
و انگشت نگاری گرفته می شــود و سلامت اخلاقی آنها 
تایید می شود. و اینکه تعمیرگاه ها مرتب مورد بازرسی 

قرار می گیرند.

مدیرکل غرب آسیای ســازمان توسعه تجارت 
با بیان اینکــه طی ۴ ماهه امســال ۲.۹ میلیارد 
دلار صادرات به عراق داشــتیم که بیانگر رشــد 
۲۳ درصدی اســت، گفت که صــادرات تا پایان 
سال به ۱۰.۵ میلیارد دلار می رسد. فرزاد پیلتن 
مدیرکل غرب آسیای ســازمان توسعه تجارت 
ایران در مورد وضعیت تجارت ایران و عراق اظهار 
داشت: صادرات ایران به عراق طی ۴ ماه نخست 
سال ۱۴۰۲ حدود ۲ میلیارد و ۹۲۷ میلیون دلار 
بوده که با ۵۴۱ میلیون دلار افزایش نســبت به 
مدت مشابه ســال ۱۴۰۱ حدود ۲۳ درصد رشد 

را نشان می دهد.
وی افزود: همچنین طی مــدت مذکور واردات 
ایران از عــراق حدود ۶۶ میلیــون دلار بوده که 
نسبت به مدت مشابه سال قبل ۱۶ درصد کاهش 
داشته است. پیلتن تصریح کرد: بنابراین میزان 
تجارت ایران و عراق طی ۴ ماهه امسال در حدود 
۲ میلیارد و ۹۹۳ میلیون دلار بوده اســت. وی 
گفت: پیش بینی می شود صادرات ایران به عراق 
در پایان سال جاری به حدود ۱۰.۵ میلیارد دلار 

برسد.
مدیرکل غرب آسیای سازمان توسعه تجارت ایران 

در مورد کالاهای صادر شده به عراق، گفت: در این 
مدت گاز طبیعی حدود ۶۲۰ میلیون دلار، آهن 
و فولاد حدود ۳۵۰ میلیون دلار، کلینکر سیمان 
حدود ۵۰ میلیون دلار، گوجه فرنگی حدود ۷۰ 
میلیون دلار، تخم مرغ حــدود ۶۰ میلیون دلار 
و ســنگ معدن حدود ۳۰ میلیون دلار به عراق 

صادر شده است.
وی درباره صادرات محصولات کشاورزی افزود: 
سهم محصولات کشاورزی در صادرات ایران به 
عراق طی ۴ ماهه امسال حدود ۳۵۰ میلیون دلار 
یعنی حدود ۱۰ درصد از مجموع صادرات کشور 
به بازار مذکور بوده است. پیلتن در مورد راهکار 
افزایش تجارت با عراق، اظهار داشت: مهمترین 
راهکارها شامل تجارت بر اســاس قراردادهای 
مکتوب و رسمی و همچنین اطلاع دقیق از قوانین 
و مقررات تجاری عراق، بــه ویژه ممنوعیت ها و 

محدودیت های وارداتی این کشور است.
مدیرکل غرب آسیای سازمان توسعه تجارت ایران 
تصریح کرد: همچنین مبادله ارز از طرق رسمی 
و اعتبارسنجی طرف های تجاری و در نهایت راه 
اندازی تولید مشــترک در عراق از دیگر الزامات 

رشد تجارت با عراق است.

مدیرعامل برق منطقه ای تهران با اشاره به رشد ۵ 
درصدی مصرف برق نشبت به سال گذشته گفت: 
امسال اوج نیاز مصرف برق در تهران به ۱۲ هزار 
و ۷۵۰ مگاوات رسیده است. حبیب قراگوزلو با 
بیان اینکه در عبور از آخرین روزهای مردادماه، 
کماکان شاهد پایداری هوای گرم هستیم گفت: 
امســال، اوج مصرف در منطقه تحت پوشــش 
برق منطقه ای تهران یعنی پایتخت و دو استان 
همجوار قم و البرز، به ۱۲ هــزار و ۷۵۰ مگاوات 

رسیده است.
وی با اشــاره به حوزه تحت پوشش این شرکت 
و مسئولیت تأمین برق ســه استان مهم کشور، 
افزود: هم اکنون مصرف برق در این ســه استان 
حدود ۱۰ هــزار و ۴۷۰ مگاوات اســت که در 
مقایسه با سال گذشته ۵ درصد رشد داشته است. 
قراگوزلو ضمن قدردانــی از همکاری و همراهی 
همه مشــترکان این شــرکت به ویژه در بخش 
صنایع، به منظور مشارکت در طرح ملی پاداش و 
مصرف بهینه برق گفت: استفاده بهینه از انرژی 
برق مشارکت در سازندگی کشور و برنامه ریزی و 
پس انداز آینده کودکان امروز این سرزمین است.

وی با اشــاره به پشت سر گذاشــتن گرم ترین 

روزهای سال و عبور از میزان مصرف حدود ۷۳ 
هزار و ۴۰۰ مگاوات که تقریبــاً ۴ هزار مگاوات 
بیش از اوج بار سال گذشــته است، اضافه کرد: 
همکاری و همراهی مشترکان خانگی، صنعتی و 
تجاری تحت پوشش این شرکت در شرایط تداوم 
هوای گرم بسیار کمک رسان است. قراگوزلو با 
تاکید بر برنامه ریزی مناسب در استفاده از وسایل 
برقی پرمصرف گفت: آینده، چیزی جز عملکردها 
نیست و این عملکردها باید بر مبنای اهدافی تهیه 
شوند که آشکار و پنهان، خواسته و ناخواسته در 
چارچوب امیدها، باورهــا و اعتقادات به تحقق 

برنامه ها بیانجامد.
وی با اشاره به اینکه سازندگی و توسعه مرهون 
مصرف بهینه انــرژی برق اســت، اضافه کرد: 
استفاده مناســب از نیروی برق، کاستن از رفاه 
جامعه نیست بلکه برنامه ریزی و پس انداز آینده 
کودکان امروز این ســرزمین اســت و به شکل 
غیرمســتقیم اســتفاده بهینه از آن مشارکت، 
همکاری و همراهی در ســازندگی کشور برای 

نسل های فردا است.
مدیرعامل بــرق منطقه ای تهران اســتفاده از 
راهکارهای ساده ای مانند توجه به برچسب انرژی 

رئیس دفتر بازرسی ویژه رئیس جمهور از مسدود 
شــدن چند هزار ســایت قمار در راستای مبارزه 
با پولشــویی خبر داد. حجت الاسلام علی اشرف 
درویشیان امروز در همایش ملی مبارزه با پولشویی 
و تامین مالی تروریسم گفت: در ۲۰ سال گذشته 
اینترنت و فضای مجازی به این شکل وجود نداشت، 
اما امروز این فضای مجازی هم بســتر مناســبی 
برای پیشبرد اهداف و مشاغل تسهیل گر در امور 
مردم شده و هم بســته ای برای انجام فساد فراهم 

کرده است.
رئیس دفتر بازرســی ویژه رئیس جمهور اظهار 
داشت: برای مقابله با پولشویی، چند هزار سایت قمار 
شناسایی و مسدود شد و همچنین سایت های خرید 
و فروش عتیقه جات قاچاق و سایر کالاهای قاچاق 
شناسایی و مسدود شد. بنابراین شیوه های مبارزه 
با پولشویی تغییر پیدا کرده است. درویشیان این را                              
هم گفت: الزامات مقابله با فساد و پولشویی این است 
که بین بخش های دارای مسئولیت باید هماهنگی 
وجود آید و در دولت مردمی این هماهنگی وجود 
دارد و تلاش مرکز مالی مبارزه با پولشویی و تامین 
مالی تروریسم قابل توجه و تقدیر است، اما باز هم 

نیاز به افزایش همکاری و تعامل وجود دارد.

وی با بیان اینکه صرف تهیه یک قانون خوب کافی 
نیست، افزود: مهم تر از آن اراده لازم برای اجرای 
قانون است، چون برخی قوانین خوبی تهیه شده 
و با وجود آنکه ۱۲ سال از آن گذشته، مانند قانون 
شفافیت مالی دستگاه ها، اما چون اراده ای پشت 
آن نیست اجرا نشده و یا قانون مبارزه با فساد که 
از ۱۶ سال پیش تهیه شــده، درحالی که بسیاری 
از مدیران دستگاه ها، این قانون را                              حتی یک بار هم 
مطالعه نکرده و اجرا نشده است. بنابراین فقط قانون 
و مقررات کافی نیست و باید اراده جدی برای اجرای 

قانون وجود داشته باشد.
رئیس دفتر بازرســی ویژه رئیس جمهور اظهار 
داشت: شناسایی بسترهایی که موجب انجام جرم 
پولشویی و تامین مالی تروریسم می شود، بسیار 
مهم است، چون مفســدان در این زمینه مرتب از 
شیوه های نوین و  جدید استفاده می کنند و باید 
ما هم به روز شویم. درویشیان افزود: در سال های 
قبل رمزارز وجود نداشت، اما امروزه رمزارز بستری 
برای انجام پولشویی شده که از طریق رمزارزها هم 
سرمایه ملی از کشور خارج می شود و هم پولشویی 
صورت می گیــرد و برای مقابله بــا رمزارزها باید 

فکری شود.

رئیس جهاد کشاورزی تهران از توزیع روزانه ۱۲۰۰ تا ۱۳۰۰ تن مرغ 
در تهران خبر داد و گفت: متوسط قیمت کنونی هرکیلو مرغ گرم ۸۰ 
هزارتومان است. جبرئیل برادری رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان 
تهران، میزان پرداخت تسهیلات به تمام بخش های کشاورزی از جمله 
صنایع تبدیلی و تکمیلی، شیلات و آبزیان، باغی، زراعی، گلخانه ای و 
دامی را در سال گذشته ۱۱۷۴ میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: سال 
گذشته با پرداخت این میزان تســهیلات به بخش کشاورزی، رتبه 

نخست استانی و ملی را بدست آورده ایم.
او میزان پرداختی تسهیلات به بخش کشاورزی این استان را تا آخر 
مرداد امسال مبلغ ۲۵۷ میلیارد تومان اعلام کرد. برادری درباره تامین 
پروتئین استان تهران گفت: ضریب خوداتکایی تولید پروتئین را به 
۱۲ درصد رسانده ایم و این عدد تا پایان امسال باید به ۱۵ درصد برسد.

او ادامه داد: ما باید حداقل ۳۰ درصد اقلام پروتئینی مورد نیاز استان 
تهران را از محل تولیــد داخل تامین کنیم. رئیس ســازمان جهاد 
کشاورزی استان تهران افزود: ما فراخوانی را منتشر کرده ایم مبنی 
بر این که به علاقه مندان سرمایه گذاری در حوزه احداث واحد های 

مرغداری در استان تهران، اراضی ملی به صورت رایگان و در کمترین 
زمان در اختیارشان قرار می دهیم.

او با بیان اینکــه روزانه ۱۲۰۰ تا ۱۳۰۰ تن مرغ وارد اســتان تهران 
می شود، گفت: برای نخســتین بار با فعال سازی واحد های تولیدی 
نیمه فعال و غیرفعال، ظرفیت جوجه ریزی در این استان به یک میلیون 
و ۳۰۰ هزار قطعه رسیده اســت. برادری درباره قیمت مصوب مرغ 
افزود: قیمت میانگین مرغ در استان تهران هر کیلوگرم ۸۰ هزار تومان 
است. به گفته او، گوشت مرغ در میادین میوه و تره بار، فروشگاه های 

زنجیره ای و میدان بهمن با قیمت مصوب عرضه می شود.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان تهران گفت: با کسانی که گوشت 
مرغ را بالاتر از قیمت مصوب به مشــتریان عرضه می کنند، برخورد 
می شود. او درباره رتبه های تولید این اســتان در بخش کشاورزی 
گفت: استان تهران دارای رتبه های نخست تا چهارم تولید در بخش 
کشاورزی است. برادری گفت: استان تهران در تولید شیر خام، ماهیان 
زینتی و ذرت علوفه ای رتبه دوم، در تولید سیب درختی رتبه سوم و 

در تولید تخم مرغ رتبه چهارم را دارد.

کمبود نیروی کار جوان در صنف تعمیرکاران خودرو

چند هزار سایت قمار مسدود شدرشد ۵ درصدی مصرف برق نسبت به سال گذشتهرشد ۲۳ درصدی صادرات به عراق

توزیع روزانه ۱۳۰۰ تن مرغ در تهران

مالیات،معضلخالیهاراحلمیکند

شناسایی ۱۰۷ هزار خانه لوکس برای دریافت مالیات 
در بسیاری از کشــورها، دولت ها 
برای برقراری ثبات در بازار و کنترل 
قیمت ها از اهرم مالیاتی استفاده 
می کنند و با سازوکار مشخص برای 
مالکانی که به قصد کسب سودهای 
غیرمنطقی به بازار مســکن گام گذاشته اند، هزینه را بالا 
می برند. این اقدام مالکان دارای تعداد زیاد خانه را به عرضه 
واحدها یا پرداخت مالیات هدایت می کند که در هر دو حالت 

برای بخش عمده مردم منفعت خواهد داشت. 
البته در این راستا باید به برطرف کردن چالش های قانونی 
و اجرایی توجه ویژه ای شــود تا این ابزار مفید و مناسب 
عمل کند. این ها مواردی است که در گزارش مورد اشاره 

بدان اشاره شده و البته باید یادآور شد که اخذ 
مالیات و کنترل وضعیت خانه های خالی، تنها 
مولفه و ابزار موجود در دســت دولت هایی که 
تجربه موفقی در این بازار دارند، نیســت. در 
همین رابطه معاون اسناد سازمان ثبت اسناد 
و املاک کشــور گفت: ۱۰۷ هزار مالک منازل 

بالای ۲۰ میلیارد تومان 
شناسایی شدند که بعد 
از تایید و استعلام از 

سازمان ثبت اسناد کشور به سازمان مالیات معرفی خواهند 
شد. صفدر کشاورز معاون اسناد سازمان ثبت اسناد و املاک 
کشور گفت: با برپایی جلساتی که بین سازمان امور مالیاتی، 
دیوان محاسبات و سازمان ثبت احوال کشور برگزار می 
شود، خانه های بالای بیست میلیارد تومان شناسایی و پس 
از استعلام و تایید سازمان ثبت اسناد کشور، اسامی مالکین 
به سازمان امور مالیاتی برای ابلاغ میزان مالیات فرستاده می 
شود. کشاورز افزود: با توجه به اقدامات انجام شده ۱۰۷هزار 
مالک منازل بالای بیست میلیارد تومان شناسایی شدند 
که بعد از استعلام از سازمان ثبت اسناد کشور به سازمان 
مالیات معرفی خواهند شد. وی اظهار داشت: این روند برای 
شناسایی افراد و مالکین دیگر ادامه خواهد داشت که البته 
نحوه محاسبه مالیات آن در اختیار سازمان مالیاتی کشور 
و نحوه استعلام آن از اسناد رسمی کشور و موقعیت ثبتی 

افراد در سازمان ثبت اسناد کشور خواهد بود. کشاورز ادامه 
داد: با توجه به اینکه بیش از 9۰ درصد از املاک دارای اسناد 
دفترچه ای یا تک برگ هســتند مشکلی در شناسایی و 
استعلام نیست و ۱۰درصدی که دارای سند مالکیت نیستند 
هم در روند آتی اقداماتی برای ثبت سند و شناسایی املاک 
آنها صورت خواهد پذیرفت. بر اساس قانون بودجه ۱4۰۲، 
زمین های فاقد اعیانی دارای کاربری مســکونی، اداری و 
تجاری، باغ ویلاهای مجاز )با احتساب عرصه و اعیان( و خانه 
های لوکس که ارزش آنها بیش از ۲۰۰ میلیارد ریال باشد مازاد 

بر این مبلغ مشمول مالیات به میزان دو در هزار می شوند.
تازه ترین آمار از وضعیت مالیات ستانی از خانه های خالی 
در شرایطی منتشر شده است که بنا بر نتایج سرشماری 
نفوس و مسکن در ســال ۱۳9۵، حدود ۲.۵ میلیون واحد 
مسکونی در کشور خالی از سکنه بوده است. همچنین حدود 
۲ میلیون واحد مسکونی نیز به عنوان اقامتگاه دوم افراد یا 
خانوار معرفی شده بودند. با این حال، از آنجا که در 
نیمه دوم دهه ۱۳9۰ به طور قطع تحولاتی در بازار 
مسکن صورت گرفته است، احتمالا تعداد این 

واحدها کمتر یا بیشتر شده باشد. 
اما تا چندی پیش، همچنان برخی از مسوولان 
وزارت راه و شهرسازی در اظهارات 
خود بــه همین 
رقم ۲.۵ میلیون 

واحد مسکونی خالی از سکنه در کشور اشاره می کردند. 
به طور مثال، در ۲۸ فروردین سال ۱4۰۰، محمود محمود 
زاده، معاون وقت وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه 

سرمایه های هنگفتی از کشــور در ۲.۵ 
میلیون واحد خالی از ســکنه حبس شده 
است گفت: »ایران ۱۰ برابر کشور انگلیس 

خانه خالی دارد.« با وجود این، در 
حال حاضر، تعداد دقیق خانه های 

خالی در کشور مشخص نیست و مسوولان وزارت راه و 
 شهرسازی نیز خود به نبود آمار دقیق از تعداد واحدهای 

خالی اذعان دارند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

کشف آمار دقیق خانه های خالی
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن

بحث مالیات بر خانه های خالی در کشور سابقه ای بیش از چند دهه دارد. این که چرا تا کنون این قانون اجرایی نشده فقط 
یک جواب دارد و آن اینکه این اقدام نیاز به زیرســاخت های اطلاعاتی دارد. باید بدانیم که هر خانه چه وضعیتی به لحاظ 
سکونت دارد. تا وقتی این موضوع مشخص نشــود نمی توانیم انتظار داشته باشیم، قانون اعمال مالیات بر خانه های خالی 
اجرایی شود. سازمان امور مالیاتی کشور که مسئول اخذ مالیات از خانه های خالی است و باید اطلاعات دقیق مربوط به این 
خانه ها را در اختیار داشته باشد. وزارت راه و شهرسازی بر اساس سامانه املاک و اسکان می تواند این اطلاعات را اخذ کند 

و آن ها را به سازمان امور مالیاتی بدهد.
در سامانه مذکور وضعیت اسکان هر فرد بر اساس کد ملی اش مشخص است. کد پستی هر ملک نیز وضعیت سکونت آن 
را معلوم می کند. بنابراین، از طریق این ســامانه می توان به اطلاعات دقیقی دست یافت. باید بررسی های مربوط به اخذ 
مالیات از خانه های خالی به صورت شهر به شهر صورت بگیرد. با اطلاعات دقیقی که در مورد هر شهر داریم باید در مورد 
آن شهر تصمیم گیری کنیم. از طرف دیگر، این مالیات ستانی باید تا جایی ادامه پیدا کند که به حد مجاز خانه های خالی 

در کشور برسیم.
مهم ترین وظیفه وزارت راه و شهرسازی که حتی شاید بتوانیم بگوییم از نهضت ملی مسکن نیز اهمیت بیشتری دارد، این 
است که این سامانه را ساماندهی کند. البته وقتی صحبت از خانه های خالی می کنیم، منظورمان خانه های خالی ای است 
که بیشتر از حد استاندارد جهانی است. در کشورهای مختلف حدود ۳ درصد خانه خالی وجود دارد تا بازار مسکن قفل نشود. 
اما در ایران این شاخص به حدود ۱۳ درصد می رسد که ۱۰ درصد از استاندارد جهانی بیشتر است و پدیده خانه های خالی 

نامیده می شود. برای این ۱۰ درصد باید به اعمال مالیات بپردازیم.
انتظار داریم که وزارت راه و شهرسازی حداقل در شهرهای جدید از اطلاعات دقیقی در خصوص وضعیت سکونت خانه ها 
برخوردار باشد و بتواند آن ها را در اختیار سازمان امور مالیاتی قرار دهد. اما در موارد سکونت گاه های روستایی و شهری دیگر 

نیاز است از طریق روندهای صحیح اطلاعات دقیقی به دست آورد و به سازمان امور مالیاتی بدهد.
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فعالیت دانش بنیان ها با ۲۱ میدان نفتی
معاون وزیر نفت در امور مهندســی پژوهش و فناوری به بیان توضیحاتی درباره 
همکاری وزارت نفت با شــرکت های دانش بنیان پرداخت و گفت: در ۲۱ میدان 
نفتی با شرکت های دانش بنیان همکاری داریم. وحید رضا زیدی فر معاون وزیر 
نفت در امور مهندســی پژوهش و فناوری در برنامه تهران ۲۰ با موضوع بررسی 
عملکرد وزارت نفت در حمایت از شرکت های دانش بنیان گفت: سیاست دولت 
همیشه حمایت از شرکت های دانش بنیان بوده که در صنعت نفت این موضوع 

را دنبال کرده ایم و تلاش کردیم صنعت نفت را فن آورانه و دانش بنیان کنیم.
زیدی فر در ادامه بیان کرد: وابستگی ۸۰ درصدی به تجهیزات خارجی در صنعت 
نفت به حدود ۲۰ تا ۳۰ درصد رسیده اســت. به عنوان مثال یک ایستگاه تقویت 
فشار در ارادان داریم که ۹۰ درصد ساخت آن توسط شرکت های دانش بنیان انجام 
شده است. وی خاطرنشان کرد: با شــرکت های دانش بنیان حدود ۳۴۰ میلیون 
دلار معادل ۷ هزار و ۲۰۰ میلیارد قرارداد داریم. در وزارت نفت هر نوع تجهیزاتی 
را که بتوانیم از داخل تهیه کنیم حتماً اقدام به این کار می کنیم و واردات ۲۰۰ قلم 

کالا را به دلیل اینکه در داخل تولید می شوند ممنوع کرده ایم.
زیدی فر ادامه داد: هر شــرکتی در صنعت نفت بخواهد خریدی انجام دهد باید 
از لیســت اعلامی وزارت نفت خرید کند که تعداد شرکت های دانش بنیان ما در 
این لیست افزایش یافته است. تسهیلات و تضامین مختلفی هم به شرکت های 
دانش بنیان داده می شود. در حال حاضر ۸۱ قرارداد با دانشگاه ها و پژوهشگاه های 
مختلف داریم و ارتباط با وزارت علوم در ســطوح مختلف برقرار شده که در واقع 
ارتباط صنعت و دانشــگاه افزایش یافته اســت و در ۲۱ میدان استخراج نفت با 

شرکت های دانش بنیان قرارداد بسته ایم.
وی افزود: دانشگاه های دارای استعداد شناسایی می شوند و با آنها با توجه به اینکه 
چقدر می توانند نیاز ما را برطرف کنند قرارداد بسته می شود. معاونت علمی ریاست 
جمهوری تولیدات دانش بنیان بار اولی را به ما معرفی می کند و کارگروهی برای 
این موضوع تشکیل شده است و ۸۰ درصد رشد در زمینه استفاده از محصولات 

تولید بار اول داشته ایم.
معاون وزیر نفت ادامه داد: ۲ میلیون و ۷۰۰ عدد تجهیزات دانش بنیان نفتی را به 
ونزوئلا ارسال کردیم و به روسیه کاتالیست صادر کردیم. کارگروه صدور خدمات 
فنی و مهندسی را در وزارت نفت تشکیل داده ایم و توانسته ایم به ۳۵۰ میلیون 

دلار صرفه جویی ارزی دست پیدا کنیم.
زیدی فر گفت: شــرکت های دانش بنیان برای ورود به لیست تأمین کنندگان 
تجهیزات وزارت نفت تسهیلات زیاد و ویژه ای را می گیرند تا خیلی راحت بتوانند 
به این حوزه ورود کنند. وی درادامه درباره تأمین مالی این شــرکت ها گفت: بر 
اساس تکلیف قانونی باید تسهیلاتی را در اختیار شرکت های دانش بنیان بگذاریم 
که با چند بانک قرارداد بســته ایم. ۵ هزار ۵۰۰ میلیارد تومان مبلغ قراردادهای 
وزارت نفت با شرکت های دانش بنیان است. ۲ هزار و ۲۰۰ میلیارد هم ضمانت نامه 

قراردادی با شرکت های دانش بنیان داشته ایم.

قانونی برای رمزارزها تصویب نشده است
رئیس دفتر بازرسی رئیس جمهور گفت:  هنوز قانونی برای رمزارزها تصویب نشده است. 
حجت الاسلام علی اشرف درویشیان در حاشیه همایش ملی مبارزه با پولشویی و تامین 
مالی تروریسم، در جمع خبرنگاران گفت: با وجود آنکه دولت و مجلس اقدامات خوبی در 
زمینه مقابله با رمزارزها انجام داده اند اما هنوز برای ساماندهی آن قانونی تصویب نشده 
است که باید قانون در این زمینه تهیه و تصویب شود. وی افزود: رمزارزها یکی از زمینه های 
انجام پولشویی و تامین مالی تروریسم در کشور است که باید ساماندهی شود و برای این 
مسئله هم نیاز به تصویب قانون داریم. درویشیان با بیان اینکه اقدامات مقابله با پولشویی 
باید به اطلاع مردم برســد، گفت: اقداماتی مانند فرار مالیاتی و فضای ناسالم اقتصادی 
انجام می شود که باید در قالب مبارزه با پولشویی با  آن مقابله شود و در عوض فعالیت های 
اقتصادی و کار سالم مورد تشویق قرار گیرد. رئیس دفتر بازرسی رئیس جمهور اظهار داشت: 
عده ای از افراد با انگیزه فرار مالیاتی و پولشویی فعالیت های زیرزمینی انجام می دهند که 
باید با آن مقابله شود و در عین حال از جریان سالم تولید هم حمایت شود. وی اضافه کرد: 
آیین نامه های مبارزه با پولشویی مترقی و به روز هستند اما متأسفانه تحریم ها اثر گذاشته 
و باعث افزایش فساد و فعالیت های غیرشفاف در کشور شده است و ما در زمینه مقابله با 
پولشویی هزینه های مادی و معنوی و انسانی زیادی داده ایم، از جمله در مبارزه با مواد 
مخدر، هزینه های مالی فراوان و تعداد زیادی شهید داده ایم و بیشترین هزینه معنوی را                              در 

این زمینه پرداخت  کرده ایم.

اتصال ۸۰ درصد روستاهای استان سیستان و بلوچستان 
به فیبرنوری

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در دیدار هفتگی با نمایندگان مردم در مجلس گفت: 
تمامی ۸۶ روستای بالای ۲۰ خانوار شهرستان آستانه اشرفیه به شبکه ارتباطی متصل 
شده اند. به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، در ادامه دیدارهای هفتگی خود با نمایندگان مردم در مجلس شورای 
اسلامی با ملک فاضلی، نماینده مردم شهرستان سراوان، سیب و سوران و مهرستان استان 
سیستان و بلوچستان؛ ابراهیم نجفی نماینده مردم شهرستان آستانه اشرفیه و بندر کیاشهر 
استان گیلان و همایون سامه یح نجف آبادی، نماینده ایرانیان کلیمی در مجلس شورای 

اسلامی دیدار و گفت وگو کرد.
زارع پور در دیدار با فاضلی با بیان اینکه شهرستان سراوان، سیب و سوران و مهرستان استان 
سیستان و بلوچستان ۴۷۹ روستای بالای بیست خانوار دارد که ۳۸۳ روستا یعنی معادل 
۸۰ درصد روستاهای این شهرستان تحت پوشش شبکه ارتباطی قرار دارد، گفت: ۱۳۶ 
روستا در این شهرستان باقی مانده است که به شبکه ارتباطی دسترسی ندارد که برقراری 

این دسترسی به دو اپراتور واگذار کرده ایم.
وی با تاکید بر اینکه تلاش می شود تا پایان سال تمامی روستاهای شهرستان سراوان، 
سیب و سوران و مهرستان به شبکه ارتباطی پرسرعت و باکیفیت متصل شود، افزود: ظرف 
دو سال از عمر دولت سیزدهم ۱۳۶ روستا، دقیقاً معادل روستاهای باقی مانده به شبکه 
ارتباطی متصل شدند. این در حالی است که در چهار سال پیش از آن تنها ۸۰ روستا اتصال 

پیدا کرده بودند.
زارع پور در ادامه با بیان اینکه بهبود کیفیت شبکه ارتباطی در شهرستان سراوان، سیب و 
سوران و مهرستان نیز مورد توجه قرار دارد، تصریح کرد: برای بهبود کیفیت ارتباطی در این 
شهرستان نیز ۴۵۳ کیلومتر فیبر نوری ابلاغ شده است که ۴۰۷ کیلومتر آن به مرحله اجرا 
رسیده است. وزیر ارتباطات در ادامه دیدارهای امروز خود با نمایندگان مجلس در دیدار با 
ابراهیم نجفی نماینده مردم شهرستان آستانه اشرفیه و بندر کیاشهر استان گیلان گفت: 
تمامی ۸۶ روستای بالای ۲۰ خانوار شهرستان آستانه اشرفیه به شبکه ارتباطی متصل 
شده اند و این شهرستان از معدود شهرستان هایی در کشور است که دارای دسترسی صد 

درصدی است.
زارع پور برای بررسی کیفیت ارتباطی برخی از روستاهای شهرستان آستانه اشرفیه به 
گزارشــات مدیران و معاونان خود اکتفا نکرد و به طور تصادفی با برخی از روستاییان و 
دهداران این شهرســتان نیز تماس تلفنی برقرار کرد. وی همچنین در ارتباط با گلایه 
نماینده مردم شهرستان آستانه اشرفیه درباره قطعی تلفن ثابت در برخی روستاهای این 
شهرستان نیز به نماینده وزارت ارتباطات در هیأت مدیره شرکت مخابرات دستور داد که 

مشکل این روستاها را در اسرع وقت حل کند.
زارع پور در آخرین دیدار امروز با نمایندگان مردم، با همایون سامه یح نجف آبادی، نماینده 
ایرانیان کلیمی در مجلس شورای اسلامی دیدار کرد و در این دیدار درخواست جامعه کلیمیان 

در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات را بررسی و در مواردی دستوراتی صادر کرد.

اخبار

وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات گفت: در دو ســال 
گذشــته وزارت ارتباطــات 
تلاش خود را به کار گرفته تا 
زیرساخت های ارتباطی کشور 
در تمام لایه ها افزایش پیدا کند و شــاخص های کیفی 

بین المللی نیز وضعیت رو به بهبود را نشان می دهد.
عیســی زارع پــور در جلســه علنی مجلس شــورای 
اسلامی و در جریان بررسی گزارش کمیسیون صنایع 
درباره بررســی کیفیت اینترنت و شاخص های مرتبط 
با آن با رویکرد چالش های ایجاد شــده بــرای افراد و 
کسب وکارهای مجازی با تسلیت ایام ماه صفر و شهادت 
امام حسن )ع( گفت: امیدوارم امسال اربعین باشکوهی 
پیش رو داشته باشیم. یک خبر خوب در خصوص اربعین 
برای زائران حســینی دارم؛ با تلاشــی که همکاران ما 
انجام دادند و با تعامل خوب وزیــر ارتباطات عراق هم 
سیم کارت های عراقی و هم اینترنت عراقی و هم رومینگ 
اپراتورهای داخلی امسال ارزان تر و با کیفیت تر نسبت به 

سال گذشته در اختیار زائران قرار خواهد گرفت.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات در ادامه اظهار کرد: 
از ابتکار ریاست مجلس شورای اسلامی برای برگزاری 
جلسات نظارتی روز سه شنبه تشکر می کنم که فرصتی 
را برای تعامل وزرا با نمایندگان فراهم کرده اســت. ما 
در دو سال گذشــته تلاش گســترده ای برای نوسازی 
زیرســاخت های ارتباطی در لایه هــای مختلف انجام 
دادیم. در چهار لایه دسترسی، تجمیع شبکه های استانی 
و شهری، شــبکه مادر مخابراتی و دروازه های ورودی 
اینترنت به کشور اقدامات زیادی انجام شده است. در لایه 
ورودی اینترنت کشور در دو سال گذشته ما سعی کردیم 
منابع ورودی را تنوع بخشیده و میزان اینترنت ورودی را 

بیش از دو برابر نیاز کشور تامین کنیم.
زارع پور در ادامه تاکید کرد: اکنون بیش از دو برابر منابع 
کشور ظرفیت داریم. در لایه هسته مادر از ابتدای دولت 
تا به امروز ۵۰ درصد به ظرفیت شــبکه مادر اینترنت 
کشور با اتکاء به تجهیزات ۱۰۰ درصد ایرانی افزوده است 
و تا پایان سال این ظرفیت دو برابر و تا پایان دولت به سه 

برابر خواهد رسید.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات در ادامه اظهار کرد: 
تعداد قطعی ها و تعداد لینک های اشــباع کاهش پیدا 
کرده و این نشــانگر روند توســعه در زیرساخت های 
اینترنت کشور اســت. برای ترافیک داخلی نیز ما نقاط 
تبادل ترافیک داریم که این نقاط تبادل کننده ترافیک 
داخلی هســتند. از ابتــدای دولت این نقاط توســعه 

پیدا کرده و بیش از ســه برابر افزایش یافته اســت. در 
لایه تجمیع نیز که در اختیار شــرکت مخابرات اســت 
تلاش هایی صــورت گرفته امــا کافی نیســت. تعداد 
لینک های اشباع شده در شبکه داخل شهرها و استان ها 
افزایشی بوده اســت. در بخش هایی از استان ها مشکل 
جدی وجود دارد که در تلاش هســتیم تا پایان ســال 

مرتفع شود.
وی در ادامه تاکید کرد: در لایه دسترســی که به فاصله 
بین گوشــی با اولین بی تی اس بــاز می گردد کارهای 
بزرگی در دو سال گذشته شروع شده است. ان شاءالله 
یک حرکت جهشی برای توسعه نســل پنجم اینترنت 

تلفن همراه در کشور اتفاق خواهد افتاد.
وی ادامه داد: در حوزه ارتباطات ثابت مهم ترین پروژه ای 
که دنبال می کنیم پروژه ملی فیبر نوری است که قریب 
به ۱۰ سال پیش باید آغاز می شد اما ما براساس برنامه 
 ریزی در تلاش هستیم تا ظرف ســه سال این امکان را 

فراهم کنیم.
زارع پور اضافه کرد: در بحث شاخص های کیفی شبکه هم 
سامانه های مدیریتی ما در داخل و هم مراجع بین المللی 
رویه رو به بهبود را نشان می دهند. شاخص های کیفی 
شبکه طی سه سال گذشــته رو به بهبود بوده و از نظر 
سرعت رو به افزایش بوده و از نظر میزان تاخیر و نوسان 

تاخیر که مردم را آزرده می کند کاهشی بوده است.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در ادامه تصریح کرد: 
مردم ما شایسته بهترین ها هستند و می پذیریم کار نشده 
فراوان اســت. اما چالش های پیش روی ما زیاد است و 
یکی از آن هــا تعدد مراکز تصمیم گیر اســت که باعث 
بار در شبکه شده است و ما در تلاشیم به شکل متوازن 
رشد داشته باشیم. بعضا انتظار می رود با ابزارهای فنی 
انتظارات را برآورده کنیم. به عنوان مثال در همین بحث 
قطعی اینترنت در جریان کنکور سراســری انتظاراتی 
وجود دارد که با مقاومتی که انجام شد این اتفاق انجام 
نشــد اما در ســال های گذشــته این اتفاق افتاد. باید 

موضوعات مشخصی در حوزه فنی تصمیم گیری کند.
وی خاطرنشــان کرد: با توجه به تصمیمات اتخاذ شده 
در کارگروه مصادیق مجرمانه ما مجری تصمیمات این 
کارگروه هستیم. اما پاسخگویی و تبعات تصمیمات این 
کارگروه با ماست و ما معتقدیم تا جایی که ممکن است 
باید از ابزارهای غیرفنی برای مدیریت شــبکه استفاده 
کرد. موضوع ساماندهی فیلترشکن ها و مواجه شدن با 
سوداگری فیلترینگ نیز از جمله همین موضوعات است 
که معتقدیم راهکار جمع آوری آن صرفاً فنی نیســت. 
مدیریت این موضوع نیازمند یک قانون مشخص است 

که من آن را به هیات رئیسه مجلس تقدیم خواهم کرد.
وی خاطرنشــان کرد: بنده معتقد هستم که می توانیم 
بساط فیلترشــکن فروشــی را جمع کنیم. البته آرزو 

می کنم هیچ ایرانی برای هیچ نیازی ســراغ فیلترشکن 
نرود و برنامه خود را برای این موضوع عرض خواهم کرد. 
همچنین دفاع از حقوق ایران در مقابل تحریم ها موضوع 
دیگری است که باید به آن بپردازیم. ما در مدت اخیر با 
تحریم بیش از ۳۰۰ هزار دامنه پرکاربرد توسط کسانی 
که مدعی دفاع از حقوق مردم هســتند مواجهیم و حل 
این موضوع نیازمند رایزنی در سطح مراجع بین المللی 

است.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تصریح کرد: حملات 
سایبری در سال های اخیر افزایش یافته است. حملات 
هدفمند به زیرســاخت ها بیش از ۲۰ برابر شده است. 
البته همکاران مجاهد من بخش زیادی از این حملات را 
دفع کرده اند اما حتی بخش کوچکی از این موضوعات 
مشکلات زیادی برای ما ایجاد می کند و ما بخش توسعه 
ابزارهای مقابله با آن را در دســتور کار قــرار داده ایم. 
همچنین مســئله بعدی که ما با آن روبرو هستیم که با 
کلیدواژه اختلال و جنگ روانی مطرح می شــود، جلوه 

دادن قطعی های فراگیر است.
وی افزود: هفته گذشــته تیتر یک روزنامه بود که ایران 
در صدر قطعی هــای اینترنت قــرار دارد، در حالی که 
فقط اشاره کرده به قطعی اینترنت در یکی از شهرهای 
جنوب شرقی کشور که در چند روز محدود با تصمیمات 
مراجع امنیتی بوده و این را به کل کشور بسط داده بود 
و اینگونه القا کرده بود کــه ما بدترین اینترنت را در کل 
جهان  داریم. موضوع پیشرفت شبکه ملی اطلاعات نیز 
موضوع مهم ما اســت و در این دولت بیش از ۶۲ درصد 
پیشرفت داشته است و در همین دولت ان شاءالله کار به 
سرانجام می رسد که یکی از زیرساخت های اصلی آن 

توسعه فیبر نوری است.
زارع پور در ادامــه بیان کرد: چند اقــدام برای کاهش 
نیاز مردم به فیلترشــکن ها می توان انجــام داد. اولین 

کار این اســت که ما باید در لیست مصادیق فیلترینگ 
یک بازنگری جدی انجام دهیم که در گذشته به دلایل 
غیرامنیتی انجام شده اســت. ما در سال گذشته پس از 
دستوری که ریاست جمهوری دادند لیستی متشکل از 
چند هزار دامنه را مورد بازنگری قرار دادیم و معتقدیم 
هنوز جــای تجدیدنظر وجــود دارد و آمادگی داریم با 
مرکز ملی فضای مجازی همکاری کنیم و لیســتی را از 
ســرویس هایی که حاکمیت ملی را دچار خدشه نمی 

کنند تهیه کنیم.
وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات ادامــه داد: افزایش 
کیفیت خدمات عمومی نیز یکی از راهبردهاســت که 
امروزه بحمدالله ســکوهای بومی پذیــرای میلیون ها 
کاربر اســت، اما نیازمند توســعه خدمات و ظرفیت ها 
هســتند که ما این موضوع را نیز دنبــال خواهیم کرد. 
یکی از اولویت هــای وزارت ارتباطات پیگیری حقوقی 
برای رفع تحریم های ســرویس ها و ســایت های مورد 
نیاز دانشگاهیان است. یک مرکز رســیدگی سریع به 
شــکایات مردمی از طریق شــماره ۱۹۵ راه اندازی و 
 توسعه داده خواهد شد تا شــکایات مردمی به سرعت 

رسیدگی شود.
زارع پور در پایان بیان کرد: یکی از بحث های جدی ما که 
مورد تاکید نمایندگان نیز بود بحث عدم سرمایه گذاری 
در حوزه فناوری اطلاعات است که با شرایط فعلی تعرفه 
گذاری ها امکانپذیر نیست و حتما ما باید کاری کنیم که 
سرمایه گذاری در این حوزه توجیه داشته باشد در حالی 
که به قیمت اینترنت اشــکال وارد می شود شاهدیم در 
عراق اینترنت ۱۰۰ هزار تومان است و در ایران ۳ هزار و 
۵۰۰ تومان در هر گیگ قیمت گذاری می شود، در حالی 
که میانگین درآمد سرانه در عراق از ما پایین تر است و 
در نهایت من تمام قد حامی کسب و کارهای دیجیتال 

بومی هستم.

زارع پور: می توانیم بساط فیلترشکن فروشی را جمع کنیم 
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News kasbokar@gmail.com

معاون علمی رئیس جمهور با اشاره به اجرای توافقنامه 
توسعه اقتصاد دانش بنیان استانی با همکاری وزارت 
کشــور از تخصیص هزار تا ۲ هزار میلیــارد تومان به 

استان ها برای توسعه اقتصاد دانش بنیان خبر داد.
روح الله دهقانــی فیروزآبــادی در حاشــیه امضای 
توافقنامه توســعه اقتصــاد دانش بنیان اســتانی در 
چارچوب ماده ۱۲ قانون جهش تولیــد دانش بنیان 
که امروز در معاونت علمی ریاســت جمهوری برگزار 
شــد با تاکید بر اینکه این یک موافقت نامه است و نه 
تفاهم نامه، گفت: در این موافقــت نامه به طور کامل 
شاخص ها، برنامه ها و پروژه ها و اهداف مشخص است 
و کل برنامه طی ۲ ســال اجرا می شود. به نظر من این 
یک اتفاق بزرگ اســت به این جهت که رئیس مجمع 

نمایندگان استان، اســتاندار، وزیر کشــور و معاون 
علمی هر ۴ سوی این موافقت نامه در یک محورهای 
مشــخصی برای ســرمایه گذاری و حمایت از توسعه 

اقتصاد دانش بنیان در استان موافقت دارند.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری با اشــاره به اینکــه در ایــن موافقت نامه 
همه شــاخص ها معلوم و قابل اندازه گیری اســت و 
تعهدات هر کدام از طرفین کاملًا مشخص است، افزود: 
شاخص های اندازه گیری در استان ها افزایش گردش 
مالی شرکت ها، تعداد شــرکت ها، اشتغال تخصصی، 
تعداد محصولات دانش بنیان و… هستند. منابع هم 
برای هر استان بین هزار تا ۲ هزار میلیارد تومان در ۲ 
سال به صورت تلفیق منابع اعتبارات معاونت علمی، 

تبصره ۱۸، منابع اعتبــارات مالیاتی و منابع صندوق 
نواوری و شکوفایی در کنار منابع استان برنامه ریزی و 

مشخص شده است.
وی با بیان این مطلب که هر ۳ ماه بار یکبار پیشرفت 
برنامه پایش می شــود و گزارش پیشــرفت بر مبنای 
شاخص ها به دولت و مردم ارائه خواهد شد، خاطرنشان 
کرد: باور دارم این حرکت بزرگترین حرکتی است که 
در طول سال های گذشــته برای بحث مردمی سازی 
اقتصاد دانش بنیان و توزیــع عدالت در حمایت های 

دانش بنیان اتفاق افتاده است.
احمد وحیدی وزیر کشور گفت: یکی از موضوعات مهم 
امروز اقتصاد دانش بنیان است که با قانون جهش تولید 
دانش بنیان وارد مرحله جدیدی شــده است؛ در این 

قانون پیش بینی شده که استان ها نقش ویژه ای ایفا 
کنند. ظرفیت استان ها ظرفیت خوبی است و الحمدالله 
با ابتکار معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری و 
صندوق نواوری و شکوفایی و استانداران یک هماهنگی 
خوبی ایجاد شده تا با همکاری یکدیگر این موضوع را 

به طور جدی در استان ها پیگیری کنیم.
وزیر کشور با اشاره به اینکه منابع مالی این طرح هم از 
سوی معاونت علمی و هم از سوی صندوق نواوری هم 
منابع استانی تأمین خواهد شد، گفت: به نظر می رسد 
حداقل در هر استانی نزدیک به یک همت تا ۲ همت 
اعتبار برای پیشــبرد برنامه ها تأمین شود و امیدوارم 
با تفاهم مشــترک امروز یک حرکت جهش گونه ای 

داشته باشیم.

رییس صندوق نوآوری و شــکوفایی گفت: دولت سیزدهم 
به طور کامل حامی اقتصاد دانش بنیان است، اگر به دنبال 
توسعه فناوری، حل مساله، نگهداشت و بازگشت نخبگان 
هســتیم باید به اقتصاد دانش بنیان اهتمام و توجه جدی 

داشته باشیم.
محمدصادق خیاطیان در آیین امضای توافق نامه همکاری 
مشترک معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری با اســتانداران و نمایندگان مــردم کرمان، یزد، 
مرکزی، زنجان و آذربایجان شرقی از آمادگی این صندوق 
برای تامین مالی فرآیند توسعه استانی اقتصاد دانش بنیان 
خبر داد و افزود: این توافق نامه علاوه بر این که عزم و اهتمام 
جدی اســتان ها را نشــان می دهد، حاکی از بلوغ و تکامل 

زیست بوم فناوری و نوآوری است.
وی یادآور شد: در حالی که سال های قبل، باور و توجه کم تری 
به تحول آفرینی و نقش فناوری و نوآوری در پیشرفت کشور 
وجود داشــت، امروز جوانان متخصص و توانمند به سطح 
بسیار خوبی از فناوری ها دست یافته اند و تاثیر شگرف خود 
را در اقتصاد و زندگی جامعه به خوبی نشان داده اند. رییس 
صندوق نوآوری و شکوفایی با بیان اینکه دولت به طور کامل 
حامی اقتصاد دانش بنیان است، خاطرنشــان کرد: اگر به 
دنبال توسعه فناوری، حل مســاله، نگهداشت و بازگشت 
نخبگان هستیم باید به اقتصاد دانش بنیان اهتمام و توجه 

جدی داشته باشیم.
خیاطیان ادامه داد: صندوق نوآوری به عنوان یک رکن تامین 
مالی به موضوع ســرمایه گذاری و تامین مالی شرکت های 
دانش بنیان، توجه جدی دارد و آمادگی کامل برخوردار است 

تا از تامین مالی شرکت های دانش بنیان حمایت کند. ایجاد 
یک صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر در ابعاد ملی و با ظرفیت 
بالای سرمایه پذیری و سرمایه گذاری، می تواند فرصت خوبی 
را برای تامین مالی شرکت ها و توسعه اقتصاد دانش بنیان در 

استان ها ایجاد کند.
مهران فاطمی استاندار یزد نیز در این مراسم به عزم و اهتمام 
جدی این استان برای تحقق اقتصاد دانش بنیان اشاره کرد 
و گفت: از ابتدای دولت ســیزدهم، اولویت های دولت برای 
توسعه اقتصاد دانش بنیان در قالب سند یزد نوین پیش بینی 
و طراحی شده است. وی، ظرفیت های زیست بوم فناوری و 
نوآوری استان یزد را یادآور شد و افزود: ۱۴۴ شرکت دانش 
بنیان و ۴۵۰ شرکت فناور مستقر در پارک علم و فناوری، 
شــرکت ها و خانه های خلاق، بیش از ۱۲۰ استارتاپ و ۹۹ 
واحد تحقیق و توســعه، یزد را به یکی از استان های پیشرو 
در اقتصاد دانش بنیان تبدل کرده است به طوری که پس از 
تهران رتبه دوم دانش بنیانی به استان یزد اختصاص یافته 
است. همچنین، متوسط رشد شرکت های دانش بنیان در 
استان یزد ۲۸ درصد است و در راستای تسهیل فرآیند توسعه 
اقتصاد دانش بنیان، تا کنون بیش از ۴۰ نشست ستاد توسعه 

اقتصاد دانش بنیان برگزار شده است.
استاندار یزد با یادآوری اینکه بر مبنای توافق نامه مشترک 
توسعه اقتصاد دانش بنیان استان یزد، حمایت۹۰۰ میلیارد 

تومانی از زیست بوم دانش بنیان این استان انجام می شود، 
ادامه داد: این میزان حمایت از توســعه اقتصاد دانش بنیان 
در تاریخ علم و فناوری کشور بی نظیر است. هدف گذاری 
اســتان در نوآوری های فناورانه این است که سهم اقتصاد 
دانش بنیان یزد از تولید ناخالص داخلی به ۶ درصد برسد و 
۴۰ درصد رشد اقتصادی استان از محل نوآوری های فناورانه 

و بهره وری باشد.
فرزاد مخلص الائمه اســتاندار مرکزی هم در این مراسم به 
ایجاد زمینه رشد شرکت های دانش بنیان این استان اشاره 
کرد و گفت: طبق این توافق نامه پیش بینی شــده است با 
رشد سنواتی ۳۰ درصدی تعداد شرکت های استان به ۲۱۵ 
عدد برسد. وی افزود: شرکت های پیشرانی که در قالب این 
قرارداد انتخاب شده طیف متنوعی از صنایع تراز استان را 
شامل می شود؛ حوزه های صنعتی همچون ماشین سازی، 
لوله سازی، تجهیزات صمعتی صنایع نیروگاهی و هسته ای 

از ظرفیت های این استان است.
استاندار مرکزی عنوان کرد: عدد اعتبارات و حمایت های 
پیش بینی شده ذیل این توافق نامه ۲۵۵۰ میلیارد تومان 
اســت و امیدواریم محورهای مورد توافق زودتر از موعد به 
سرانجام برسد. زین العابدین رضوی خرم استاندار آذربایجان 
شــرقی درمورد ایجــاد ظرفیت برای رشــد ۳۰ درصدی 
شرکت های دانش بنیان استان گفت:در حال حاضر تعداد 

۲۸۸ شرکت دانش بنیان در استان استقرار دارند که فعالیت 
این شرکت ها، صرفه جویی ارزی ۱۱۰ میلیون دلاری را به 

همراه داشته است.
وی ارتباط شرکت های دانش بنیان و فناور با صنایع مزیت دار 
استان و حل مشکلات و معضلات استان و ارتقای بهره وری را 
از مهم ترین اهداف و ارکان حمایت از شرکت های دانش بنیان 
دانست و خاطرنشان کرد: سفر استانی اخیر معاون علمی 
رییس جمهور به استان آذربایجان شــرقی با برکت بود و 
نشست های متعدد و فشــرده منجر شد که مسیر حرکت 
شرکت های دانش بنیان هموارتر از گذشته شود. مزیت این 
استان نقش آفرینی بیش از ۸۰ درصدی بخش خصوصی 
است که می تواند به رشد حداکثری شرکت های دانش بنیان 
منجر شود. محسن افشارچی اســتاندار زنجان با تاکید بر 
ضرورت الزامات و تضامین اجرایی بــرای این توافق نامه ها 
تصریح کرد: همکاری سایر دستگاه ها باید پیوست این توافق 
نامه باشد و در صورت عدم ایجاد اطمینان های لازم همراهی 
بخش های اثرگذار همچون اداره امور مالیاتی این توافق نامه 

با چالش های جدی مواجه می شود.
وی با بیان اینکه با اجرای این توافق نامه  تمرکز زدایی تحقق 
می یابد، افزود: یکی از ضــرورت های اصلی این توافق نامه 
ایجاد الزامات همراهی سایر دســتگاه ها از جمله سازمان 
مالیاتی با این توافق نامه و شرکت های دانش بنیان است. 
مسائل مالیاتی باید با نقش آفرینی و هماهنگی با وزیر اقتصاد 
حل شود و سرریز این توافقات را در استان ها مشاهده کنیم. 
امیدواریم با افزایش سهم شرکت های دانش بنیان استان از 

تولید ناخالص داخلی افزایش پیدا کند.

معاون علمی رئیس جمهور خبر داد؛

تخصیص یک تا ۲ همت به استان ها برای توسعه اقتصاد دانش بنیان

رییس صندوق نوآوری:

دولت سیزدهم حامی اقتصاد دانش بنیان است

فناوری و 
اطلاعات
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کشاورزي

هر کشوری برای داشتن سهمی از بازار 
محصولات کشــاورزی جهــان نیاز به 
پیش شرط هایی برای موفقیت دارد. یکی 
از این پیش شــرط ها تجهیز زمین های 
کشاورزی به سیستم مکانیزاسیون است. 
افزایش سطح زیر کشت محصولات کشاورزي، مهم ترین راهکار 
توسعه بخش کشاورزي اســت که موجب توسعه یافتگي کشور 
مي شــود. از جمله مشکلاتي که کشــاورزي ما با آن روبه روست، 
سنتي بودن و استفاده اندك از تکنولوژي هاي نوین در این عرصه 
است. نزدیک به نیم قرن از سرآغاز ماشینی شدن کشاورزی ایران 
می گذرد اما همچنان اوضــاع مکانیزاسیون کشاورزی در کشور 
نــابــسـامـان است، هرچند این مسئله تازه ای نیست. به گفته 
برخي از کارشناسان میزان تزریق ماشین آلات به بخش کشاورزی 
در سال های اخیر نه تنها باعث تحقق برنامه های مکانیزاسیون نشده، 
بلکه جوابگوی میزان استهلاك ماشین آلات موجود نیز نبوده است. 
در این بین عدم آموزش مطلوب، نبود آگاهی صحیح و عدم وجود 
انگیزه کافی برای پذیرش مکانیزاسیون با چاشنی ترس از هزینه های 
ناشی از اشتباهات احتمالی، موجب شده تا کشاورز سنتی همچنان 

راه خود را از مسیر پیشرفت جامعه کشاورزان صنعتی جدا کند. 

    تحريم؛ عامل عقب ماندگي در مکانيزاسيون
یکي از کارشناسان سازمان نظام مهندسي استان تهران، افزایش 
تولید محصولات کشــاورزي، افزایش ســطح زیر کشت، کاهش 
هزینه هاي تولید و آسان شدن فعالیت کشــاورزي را از مهم ترین 
مزایاي استفاده از ماشین آلات در کشاورزي مي داند. مرتضي شجاعي 
به »کسب وکار« مي گوید: در صورت ورود مکانیزاسیون به کشاورزي 
اولا منابع موجود در این بخش بهره وري بیشتري پیدا مي کند ثانیا با 
توسعه مراکز متعدد تولید، نگهداري و تعمیر ماشین آلات کشاورزي 
اشتغالزایي و کسب درآمد نیز افزایش مي یابد. این کارشناس حوزه 
کشاورزي درباره وضعیت نابسمان مکانیزاسیون کشاورزي در کشور 
می گوید: تحریم، باعث عقب ماندگی ایران درباره مکانیزاســیون 
کشاورزی شده است و در حال حاضر نیز یک سری ادوات دیجیتالی 
وارد بازار جهانی شده که ریزش های کمتری دارند اما به دلیل تحریم، 
ایران نمی تواند از این ادوات اســتفاه کند. وي دیگر مشکلات این 
حوزه را وجود قطعات چینی در بازار مي داند که از کیفیت پایینی 
نیز برخوردار هستند و معتقد است که تحقیقات کارشناسان آب و 
منابع طبیعی نشان می دهد ضریب مکانیزاسیون و سرمایه پشتیبان 

سرانه در شرایط خوبی قرار ندارد، به طوریکه در این حوزه لبنان نیز 
نسبت به ایران برتری دارد. 

    رونق اقتصادي
شجاعي با اشاره به این موضوع که اکنون 20 درصد جمعیت شاغلان 
کشاورزی، حدود 12 درصد تولید ناخالص داخلی را تامین می کنند، 
ادامه مي دهد: از طرفی میزان درآمد سرانه فعالان بخش کشاورزی 
حدود 60 درصد سایر بخش هاست؛ مسئله ای که نشان دهنده ضعف 
اقتصادی، فقر، پایین بودن درآمد سرانه و نبود امکان ایجاد پس انداز 
و در نهایت نبود امکان سرمایه گذاری مطلوب توسط فعالان برای 
مشارکت در توسعه بخش اقتصادی است. این کارشناس در ادامه با 
بیان این موضوع که: متاسفانه بخش کشاورزی ما با پدیده اشتغال 
ناقص، بیکاری و مهاجرت شناخته شده، مواجه است، مي گوید: در 
این بخش، تعداد زیادی از شــاغلین قادر نیستند ساعات اشتغال 
مفید سالانه خود را حتی به تعداد نصف ساعات معمول کار برسانند. 
این فعال بخش کشــاورزی معتقد اســت: اگر در کنار توســعه 
مکانیزاسیون و یکپارچه سازی اراضی و تولید رقابتی، به تامین کار 
مفید و کامل بخش کشاورزی بیندیشیم، پتانسیل اشتغال واقعی 
بخش، بسیار کمتر از میزان اشتغال فعلی است. وی ادامه مي دهد: 
رونق اقتصادی کشاورزی در کنار افزایش تولیدات و بهبود بهره وری، 
می تواند موجب توسعه صنایع تبدیلی و تکمیلی وابسته به کشارزی 

را ایجاد و تا حدودی اشتغال ناقص شاغلان موجود را برطرف کند.

    افزايش صادرات همراه با مکانيزاسيون
به گفته شجاعي مکانیزاسیون کشاورزی، عاملی اساسی و تاثیرگذار 
بر تولید و صادرات محصولات کشاورزی است. این کارشناس معتقد 
است که افزایش تولید محصولات کشاورزی در واحد سطح و بهبود 
کیفیت محصولات و جلب اعتماد بازار، فقط در سایه مجهز شدن 
به وسایل و امکانات پیشــرفته و به موازات آن تقویت مدیریت ها 
امکان پذیر است. وي در ادامه با بیان این مطلب که هنوز در جهت 
مکانیزاسیون کشاورزی، اقدامات جدی صورت نگرفته و هنوز شیوه 
کاشت، داشت و برداشت در کشــاورزی به شکل سنتی می باشد، 
تاکید مي کند که روش سنتی ضمن کاهش تولید در واحد سطح، 

سبب افزایش قیمت تمام شده محصولات کشاورزی هم مي شود.

    خرد بودن اراضي؛ مانع اصلي
شجاعي مانع اصلی بر سر راه مکانیزاسیون کشاورزی را وسعت کوچک 

زمین های کشاورزی مي داند و ادامه مي دهد: به کارگیری شیوه نوین و یا 
به عبارت بهتر مکانیزاسیون کشاورزی در زمین های کوچک امکان پذیر 
نبوده و اگر امکاناتی نیز برای آن فراهم شــود، از نظر اقتصادی مقرون 
 به  صرفه نخواهد بود، چراکه سبب کاهش قیمت تمام شده محصولات 

کشاورزی نخواهد گردید. این کارشــناس در ادامه دلیل عدم استقبال 
کشــاورزان از مکانیزه کردن زمین هاي خود را این گونه عنوان مي کند: 
کشاورزان از نظر مالی به شدت زیرفشار هســتند و بازاری برای خرید 
ماشــین آلاتی که بخواهند از کشــور وارد کنند وجود ندارد و از همه 

مهم تر اینکه زمین های کشاورزی ما به صورت خرد هستند و استفاده 
از ماشین آلات مشــکلات خود را دارد چراکه برای انجام مکانیزاسیون 
زمین های کشاورزی نیاز به زمین های وسیع است و از آنجا که زمین های 

کشاورزی ما خرد هستند، مکانیزاسیون برای آنها پرهزینه می شود.

»کسبوکار«ازاوضاعنابسامانکشاورزيمدرنگزارشميدهد

مکانیزاسیون؛  رمز موفقیت کشاورزی

تولید میوه هــاي خشــک به عنوان 
نمونه اي از فعالیــت صنایع تبدیلي، 
مي توانــد موجــب رونق صــادرات 
غیرنفتي شــود. بــه گفتــه برخي از 
کارشناسان، ایران بعد از ترکیه دومین 

تولید کننده و صادرکننده میوه هاي خشک در جهان است.
 قبل از ورود صنعت بســته بندي، میوه هاي خشک به صورت 
فله اي و با بیل یا پارو در گوني هاي کنفــي ۳0تا ۵0 کیلویي 
وارد بازار مصرف مي شــد و تجارت آن اســم و رسمي نداشت 
اما در حال حاضر خرید و فروش میوه هاي خشــک تبدیل به 
یک تجارت جهاني گران قیمت شــده و ماشــین هاي مدرن 
خشک کن و ظرافت بســته بندي کشــمش و هلو و شفتالو، 
کســب و کار خشــکبار ایران را پرآوازه و افراد مشغول در این 
حوزه را ثروتمند کرده است اما انگار این ثروت فقط شامل حال 
صادرکننده ها مي شود و فروشــنده های داخلي این محصول 
گران قیمت باید چشم انتظار مشــتري، به در مغازه اش چشم 

بدوزد.
 براساس آمار ســازمان گمرك خشکبار ایران ۴ قلم پرمصرف 
دارد: خرما که 10درصد از تولید آن صادر مي شود ، دومین قلم 

خشکبار صادراتي پسته است و بعد کشمش و انجیر. 
اقلام دیگر مثل مغز گردو و بادام، برگه زردآلو، قیســي و هلو 
بیشــتر مصرف داخلي دارد  و چیزي حدود  ۵ تا 10 درصد  آن 

صادر مي شود. 
روش خشک کردن همواره در دســتور کار باغداران متداول 
بوده چون از نظر اقتصادي لازم ترین کاري بودکه با آن مي شد 
از ضایعات حداکثري جلوگیري کرد، خشــک کردن میوه به 
روش سنتي از قدیم ترین ایام در جغرافیاي ایران امري عادي 

و همگاني بود. 
در دماوند و روستاهاي اطراف آن درباره سیب درختي همچنین 
کارهایي انجام مي شــود. صنعت و تجارت خشکبار، در 2دهه 
اخیر رشد چشمگیري داشته است البته خرید این نوع میوه ها 

براي خریدار گران است. 

    كسادي بازار داخلي ميوه هاي خشك
مصطفي احمدي؛ رئیس اتحادیه خشــکبار درباره گراني میوه 
خشــک به »کســب وکار« مي گوید: به دلیل هزینه زیاد براي 
فرآوري و تولید و کم شدن زیاد حجم میوه، این محصول خیلي 
گران است. وي ادامه مي دهد: بازار فروش میوه خشک در داخل 
خیلي رونقي ندارد، بیشترین فروش این محصول براي صادرات 
است. به ویژه در فصل بهار و تابستان که همه میوه ها  تر و تازه شان 
در بازار وجود دارد و میوه هاي خشک در آجیل فروشي ها خاك 

مي خورند.
 احمدي در ادامه با بیان  این که خرید میوه خشک در بین مردم 
هم جا نیفتاده اســت و هم قیمت تمام شــده اش آنقدر گران 
است که قدرت خرید را از مردم مي گیرد، ادامه مي دهد: بیشتر 
میوه خشک ما به عنوان ســوغات به خارج فرستاده مي شود و 

مصرف داخلي این محصول حکم طلا را دارد. 

وي که خود نیز فروشــنده خشکبار اســت، درباره فروش  این 
محصولات در بازار داخــل مي گوید: درواقع ما ســود چنداني 
از فــروش ایــن محصــول نداریم و فــروش اصلي مــا همان 
آجیل اســت و از میوه خشــک پولي براي مــا درنمي آید. این 
میوه هاي خشــک که هدف از تولید آنها جلوگیري از هدررفت 
 محصولات کشــاورزي بوده، اکنون جزو تنقلات اشــرافي به 

حساب مي آید. 
رئیس اتحادیه خشکبار معتقد است که بازار خشکبار مي تواند 
بازوي توانایي براي کشاورزي باشد و ادامه مي دهد: بزرگ ترین 

مشکل کشاورزي ایران ضایعات فراوان در گذشته بوده است. 

انجیرهاي باغداران گاه تا دو سومش ضایعات مي شده است اما 
وجود این صنعت مي تواند زمینه اقتصادي بهتري براي باغداران 

فراهم کند. 
 

    ميوه هاي وارداتي بي كيفيت هستند
جلال بهرادمهر؛ یکي از تولیدکنندگان و کارشــناس میوه هاي 
خشک در تهران درباره بازار میوه هاي خشک به »کسب وکار« 
مي گوید: از زمان شکل گیري این بازار به صورت صنعتي حدود 
هشت سال مي گذرد در صورتي که بازار سنتي این محصولات، 
قدمتي 70 ساله دارد. وي ادامه مي دهد: 10 قلم میوه متشکل از 

سیب، هلو، خرمالو، انجیر، موز، آلو، کیوي، آناناس و... بخش اصلي 
بازار میوه هاي خشک را تشکیل مي دهند و به تازگي میوه هاي 
جدیدي نیز به این اقلام اضافه شده و مجموعه میوه هاي خشک 
مورد استفاده در این بازار را به حدود ۳0 قلم افزایش داده است. 
بهرادمهر، درباره واردات این میوه ها مي گوید: واردات میوه هاي 
خشک عموما از کشــورهاي تایلند، فیلیپین، چین و... صورت 
مي گیرد و این میوه هاي خشــک وارداتي، کیفیت نمونه هاي 
داخلي را نداشته و اصولا قابل مقایسه با نمونه هاي ایراني نیست.
 به گفته این تولید کننده میوه هاي خشک شده ایراني با همان 
طعم طبیعي میوه ارائه مي شــود اما میوه هاي وارداتي بیشــتر 

فرآوري شده و همراه با شکر و افزودني ها بوده و قیمت تمام شده 
آن یک سوم نمونه هاي ایراني است. 

بهرادمهر در ادامه بــر این موضوع تاکید مي کنــد: نمونه هاي 
ایراني از خارجي کاملا قابل تشخیص است و حتي از نظر ظاهر 
نیز تفاوت فاحشي دارند و از این نظر غیرقابل تقلب است. قطر 
میوه هاي خشک وارداتي ضخیم تر بوده و این میوه ها سنگین تر 
از میوه هاي ایراني هستند و از نظر طعم و مزه نیز غیرقابل قیاس 
با میوه هاي خشک ایراني هستند. وي در ادامه مي گوید: واردات 
میوه هاي خشک هم به صورت میوه هاي مخلوط و هم به صورت 

میوه تک  صورت مي گیرد. 

خشكبارميتواندبازويتواناييبرايکشاورزيباشد

خاک خوري میوه هاي خشک در بازار داخلي
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گردشگری

محلات يكــي از خــوش آب و هواترين 
شهرســتان هاي كشــور ايران به شمار 
مي آيد. جايي كه سرشار از گل است و به 
»هلند ايران« شــهرت دارد. شهرستان 
محــلات يكــي از شهرســتان هاي 
زيباي اســتان مركزي اســت و از يك بخش به نام بخش مركزي 
و دو دهستان تشكيل شــده است. مركز آن شــهر محلات است. 
فعاليت عمده شهرستان محلات پرورش گل هاي تزئيني، پرورش 
آبزيان زينتي و معادن سنگ و سنگ بري است. محلات در روزگار 
هخامنشيان بخش كوچكي از ايالت ماد به شــمار مي رفته است، 
اين منطقــه در دوران اشــكانيان جزئي از ايالت والي نشــين ماد 
بزرگ محسوب مي شد، در زمان ســلوكيان اين ناحيه، مخصوصا 
 قســمت شــمالي آن يعني دهســتان خورهه مورد توجه حكام 

يوناني بوده است. 

  شهر گل و گياه يا هلند ايران 
محلات، شــهري اســت آراميده در آغوش گل هاي زرد ميخك و 
شقايق هاي سرخ وحشــي كه به دليل شهرتش در پرورش گياهان 
زينتي، به »هلند ايران« معروف شده اســت. اين شهر به دليل قرار 
گرفتن در دامنه كوهستان، وجود باغ ها، مزارع پرورش  گياهان زينتي 
و همچنين دور بودن از مراكز و كارخانه هاي آلاينده هوا، از ســوي 
گردشگران خارجي به »بهشت افســانه اي« نيز شهرت پيدا كرده 
است. پرورش گل در محلات، از پيشــينه ديرينه اي برخوردار بوده 
و با تاريخچه گلكاري در ايران گره خورده اســت. تاريخچه گلكاري 
در ايران به 85 سال پيش باز مي گردد. نخستين بار فردي مسيحي 
از اهالي تهران به نــام »پرتيوار« كه گلــكاران محلات معتقدند از 
هلندي هاي مقيم پايتخت بوده است، به اتفاق چند نفر از هموطنانش، 
در باغ خود در تهران با وارد كردن بذر گل از هلند اقدام به پرورش گل 
كرد. سركارگر استخدام شده از ســوي »پرتيوار« از اهالي محلات 

به نام »يحيي خان« بود كه سال ها براي كار به تهران رفته و پس از 
بازگشت به ديار خود، كشت گل ها را  در محلات به شكلي حرفه اي 
رواج داد، تا آنجا كه درحال حاضر نيز محلات به عنوان يكي از مراكز 
توليد انواع گل هاي زينتي در آسيا، از جايگاه ويژه اي برخوردار است. 
به عنوان نمونه، جايزه برتر نمايشگاه بين المللي »اوزاكاي« ژاپن كه 
چندسال پيش برگزار شد، به پرورش دهندگان گل »گلايل« محلات 

تعلق گرفت. 

  جاذبه هاي گردشگري شهرستان محلات
بناي باستاني خورهه: بناي باستاني خورهه در شمال شرق شهرستان 
محلات و در مجاورت روســتاي خورهه واقع شــده است و تا شهر 
محلات 48 كيلومتر فاصله دارد. حفاري هاي باستان شناســي در 

خورهه در تابستان 1955 ميلادي به عمل آمد. 
آتشكده آتشكوه )نيم ور(: بناي آتشكده آتشكوه در 5 كيلومتري 

جاده نيم ور به دليجان و در مجاورت روستاي آتشكوه قرار گرفته 
و با شهر محلات حدود 13 كيلومتر فاصله دارد. تاريخ آن را مربوط 

به زمان ساسانيان دانسته اند.  
چشمه آب گرم محلات: در فاصله 15 كيلومتري شمال شرق محلات 
در ارتفاعات بلند منطقه، چشمه آب گرم محلات جوشان است كه از 
معروفيت خاصي بر خوردار است. در ميان ديدني هاي استان مركزي 
چشمه آب گرم محلات از شــهرتي ديرينه برخوردار است و سالانه 
گردشگران زيادي را به ويژه در ايام تعطيل و نوروز باستاني رهسپار 
اين شهر مي كند. چشمه آب گرم جوشان محلات با خاصيت درماني 
و تفريحي محور اصلي گردشگري در اين شهرستان و استان است كه 
مي تواند حلقه اتصال چرخه گردشگري، جاذبه هاي طبيعي و تاريخي 
و مذهبي اين شهرستان باشد. تركيبات آب اين چشمه شامل سولفات 
كلسيك و از دسته آب هاي هيپرترمال است و در درمان بيماري هاي 
نقرس و بيماري هاي كبدي، صفراوي، كليوي و دستگاه گوارش موثر 

است. طرح توسعه آب گرم محلات به تصويب رسيده است و قرار است 
تله كابين، چشمه و پارك سرچشمه، احداث راهرو براي استفاده بهتر 
از اين آب در فصل سرما، غارها و نواحي ييلاقي ساخته شوند كه در 
صورت تحقق مي تواند قطب توانمندي در زمينه گردشگري در استان 

سامان دهي شود. 
چنار قديمي: چنار 115۰ ساله شــهر محلات واقع در ميدان چنار 
شهر محلات يكي از قديمي ترين چنارهاي ايران است و قدمتي چند 

صد ساله دارد. 

  هزينه تورهاي تفريحي به محلات
تور محلات شــامل بازديد از مزرعه پرورش كاكتوس، سرچشمه 
محلات، آب گرم، معبد خورهه )باقيمانده ســتون هاي بناي دوران 
اشكاني(، غار زيباي چال نخجير مي شود و براي سفر يك روزه به اين 

شهرستان زيبا بايد 4۰ هزار تومان هزينه كرد. 

»كسبوكار«ازجاذبههايگردشگريشهرستانمحلاتگزارشميدهد

اقتصاد گردشگري در هلند ايـران 

نقديبروضعيتگردشگريدرايران

به كجا چنين شتابان؟
چندي اســت مديران رده بالاي سازمان 
ميراث فرهنگي، گردشــگري و صنايع 
دستي كشور در ســخنان خود پياپي از 
گردشگري مي گويند. از ســويي ديگر، 
بيشتر مديران و مسئولان فرهنگي مانند، 
استانداران، شهرداران و غيره، همگي نيز با گفتارهايي دلنشين و زيبا به 
اين جُستار مي پردازند. اينكه مسئولان ما به تازگي به ارزش و اهميت 
اين پيشه بســيار مهم و درآمدزا براي مردم، پي برده اند جاي بسي 
خشنودي است، ولي آيا به راستي براي رسيدن به چنين جايگاهي و 
در كل گسترش )توسعه( پيشه گردشگري تنها سر دادن شعار كافی 
است؟ براي رسيدن به جايگاه مناسب در گردشگري چه راه هايي را 
بايد پيمود  و چه كارهايي نياز است انجام شود تا به اين جايگاه رسيد؟ 

  برای توسعه صنعت گردشگری چه بايد کرد؟
ايران  با داشتن 17 يادمان تاريخي ،فرهنگي ثبت شده در سازمان 
يونسكو از آن دسته كشورهايي است كه توجه گردشگران جهاني را 
به خود جلب كرده است. از سوی ديگر، ايران با داشتن طبيعتی زيبا، 
فراواني جنگل ها، كوه ها، رودهــا و تالاب ها و همچنين آثار تاريخي 
گران بها و ارزشمند ملي، همه گونه هاي گردشگري )تاريخي، ادبي، 
هنري، دريايي، طبيعت گردي و...( را درخود داراست و به گفته اي با 
همه سليقه ها جور است. اما با همه اين داشته ها ما هنوز نتوانسته ايم 
بهره مناسب و درستي از آن ببريم و به درآمد برسيم و تن رنجور و بيمار 
پيشه گردشگري را جاني تازه ببخشيم و از اين طريق كشور را از ركود 

اقتصادي نجات دهيم. 
نكته درخُور نگرش و مهم اين است كه، با وجود اين همه آثار تاريخي 
و بي همتا، هنوز هيچ كدام از آنها به جاذبه تبديل نشده اند حتی آثار 
جهاني ما! هرچند تا اندازه كمي مي توان به پارســه يا همان تخت 
جمشيد و نقش جهان اشاره كرد و اميدوار بود، ولي حقيقت آن است 
كه ما نتوانسته ايم از اين همه ارزش، شكوه، بزرگي و تمدن ديرينه 
بهره اي ببريم و گواه اين سخنان هم وضعيت موجود درگردشگري و 
آمار ورودي به كشور است. هر چند تا هنگامي كه گردشگري درون 
كشور راه نيفتاده و گسترش پيدا نكند پرداختن به برون از مرزها كاري 
بيهوده است. زيرا تا همه مردم و مديران با فرهنگ، تاريخ و هويت و 
شناسنامه خود آشنا نشوند،گامي به جلو برداشته نخواهد شد. از ديگر 
سو، نكته مهم در اين پيشه، رفتار و نوع برخوردهاست كه از آن با نام 
رفتار گردشگري ياد مي كنند و ما تا جايگاه اصلي حتی در اين مورد 

هم بسيار فاصله داريم. 
چندي پيش با يكي از دوستان همكار كه در پيشه گردشگري در كشور 
بسيار فعال است درباره گردشگري گفت وگو مي كرديم، او چنين آغاز 
كرد: چند تن فرانســوي را براي بازديد به پاسارگاد كه بي همتاترين و 
ارزشــمندترين مجموعه جهاني نزد ايرانيان است و به گفته اي دردانه 
آثار باستاني ما به شمار مي آيد، برده بودم. آنها به هنگام ورود و پس از 
ديدن آرامگاه كورش بزرگ، با شگفتي افروخته و ناراحت شدند و حاضر 
به بازديد از ديگر بخش ها نشدند و در پاسخ دوستمان چنين گفته بودند، 
مشتي سنگ و كاخ ويران در بيابان برهوت را نشان ما مي دهيد چه ارزشي 
دارد كه براي ديدن آن، ما را به اين جا آورده ايد؟ دوســت من برايشان 
توضيح داده بود و از شكوه و بزرگي اين مجموعه گفته بود، ولي آنها در 

پاسخ چنين بيان كرده بودند كه اگر اين همه چيزهايي كه مي گوييد 
درست اســت، پس چرا هيچ اقدامي براي آنها انجام نداده ايد؟ جاده اي 
مناسب براي آن طراحي نكرده ايد؟ و به حال خود رها شده اند... به هر روي 
آنها قانع نشده و درخواست برگشت به شيراز را داده بودند زيرا از نكات 
بسيار مهم در گردشگري براي يك مكان تاريخي، ساخت مجموعه هاي 
 ســرگرم كننده، آموزشــي، تفريحي و نشــان دادن نماهنگ و فيلم 
مرتبط با آن مــكان، پخش كتابچه و بروشــور،پديداري رســتوران، 
فروشــگاه هاي خوراكي و همه آنچه نياز يك گردشــگر خواهد بود، 
اســت.اما مهم ترين نكته در پيشه گردشــگري، زيرساخت هاي يك 
مجموعه است. از ساخت جاده درست و درخور تا ساخت هتل. برگزاري 
جشــنواره ها، همايش ها در همان مجموعه در همه ماه هاي ســال و 

 شناساندن آن به گردشگران و بسياري از موارد ديگر كه در اين جستار
 نمي گنجد. 

  مکان های گردشگری را به جاذبه توريستی تبديل کنيم
در شهري مانند شيراز دو شــاعر بلند آوازه و نامي و جهاني مانند، 
حافظ و ســعدي، باغ جهاني و زيباي ارِم، مجموعــه زنديه )ارگ 
كريم خاني، موزه پارس، بازار وكيل، مسجد و گرمابه وكيل( با شمار 
فراواني خانه هــاي تاريخي و بي همتا داريم اما هنوز نتوانســته ايم 
آنها را به جاذبه تبديل كنيم و هيچ گونه گيرايي براي گردشــگران 
ندارد و به گفته اي بي روح و خســته و ناتوان است! اما همان مولوي 
بلخي ما كه امروزه در تركيه اســت و همه ميهن پرســتان نگران و 

ناراحت براي از دســت دادن و به يغما بردنش به نام كشــور تركيه 
هســتند )كه اين نگراني بجا و درســت هم است( ســالانه شمار 
فراواني گردشگر را به ســوي خود جذب كرده، زيرا در سراسر سال، 
جشنواره ها، همايش ها، فســتيوال های گوناگوني در آن مجموعه 
درحال برگزاري اســت و شادابي و نشــاط را براي گردشگران رقم 
مي زند. حال آن كه ما براي حافظ و سعدي كه رگ غيرت ما و شناسه 
و هويت ما و از شــاعران بزرگ ايران به شمار مي آيند چه كرده ايم؟ 
تنها سالي يك روز را در سالنماي رســمي كشور به آنان اختصاص 
 داده ايم  و تازه براي آن روز هــم هيچ برنامه درخوري نداريم! اگر در
 پاســخ بگوييد كه امســال و همين چندي پيش براي روزحافظ، 
ايــن مجموعه بســيار شــلوغ بــود، بايد گفتــه شــود بيش از 

هشــتاد درصد مــردم خود شــيرازي ها بودنــد، باقي افــراد هم 
بيشترشان  ميهمان شــيرازي ها بوده كه آنها گردشــگر به شمار 
نمي آيند. از ســوي ديگر، لازم اســت به اين نكته اشــاره شود كه 
 شــلوغي اين مجموعه در اين روز بيشــتر به دليــل رايگان بودن

 آن اســت! به هــر روي تــا هنگامي كه پرُســمان گردشــگري 
به دغدغه اصلي و واقعي همه مســئولان تبديل نشــده و براي آن 
 برنامه ريزي مناســب انجام نشــود و مهم تر از همه هزينه نشــود 
هيچ كاري از پيش نخواهيم برد و روز به روز نيز بر دشواري هاي موجود 
افزوده خواهد شد به ويژه كه به تازگي تب سفرهاي درون كشوري و 
برون مرزي شتاب بيشتري گرفته و بدون ترديد در آينده با اين روند 

با دشواري روبه رو خواهيم شد. 
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مشكلات و بيماري هايي كه مردم بر 
اثر اســتفاده از لوازم آرايشي تقلبي با 
آن مواجه شده اند، روزبه روز در حال 
افزايش اســت. ايران در مصرف لوازم 
آرايشــي در جهان يكه تازي مي كند 
و بخش اعظم اينگونه لوازم از مبــادي غيرقانوني، با بدترين 

كيفيت و قيمت ارزان وارد كشور مي شوند. 
»ما فقط اورجينال فروشيم« جمله اي است كه فروشندگان 
بــا آن لحن مجذوب كننده شــان بــه خريــدار مي گويند و 
مصرف كننده بــه ناچار و به دليل عدم آشــنايي بــا اصل يا 
تقلبي بودن كالا، آن را خريداري مي كند. ســوال اينجاست 
كه مسئولان چه شرايطي فراهم كرده اند تا مصرف كنندگان 

بتوانند لوازم آرايشي استاندارد را از تقلبي تشخيص دهند؟
رئيس اتحاديه خرازي ها اعتقاد دارد كه مصرف كنندگان بايد 
لوازم آرايشي را از واحدهاي صنفي كه داراي پروانه كسب از 
اين اتحاديه هستند، خريداري كنند و مردم بايد توجه داشته 
باشند كه كالاهاي تقلبي در قالب برندهاي معتبر هم به فروش 
مي رســند. از طرفي رئيس اتحاديه سوپرماركت داران اذعان 
دارد كه لوازم آرايشي كه توسط سوپرماركت ها عرضه مي شود، 

از استانداردهاي لازم برخوردار است. 
 

لوازم آرايشي و بهداشتي را از واحدهاي صنفي كه 
داراي پروانه كسب خرازي هستند، خريداري كنيد

رئيس اتحاديه خرازي های تهران با بيــان اين كه بازار مملو 
از كالاهــاي تقلبي ها اســت، گفــت: با وجــود نظارت هاي 
صورت گرفته از ســوي اتحاديه خرازي باز هم شــاهد لوازم 
آرايشي و بهداشتي تقلبي در بازار هستيم كه سلامت پوست 

مصرف كنندگان را تهديد مي كند. 
سيدحسن دكمه چي با بيان اين كه لوازم آرايشي و بهداشتي 
تقلبي صرفا چيني نيستند، افزود: برخي از اين كالاهاي تقلبي 
از مرز كشورهاي همسايه به ويژه پاكســتان و امارات متحده 
عربي وارد كشور مي شوند كه مصرف كنندگان به دليل ارزان 

بودن از آنها استفاده مي كنند. 
وي ادامه داد: كالاهاي تقلبي كــه در قالب برندهاي معتبر به 
فروش مي رسند، از كيفيت بسيار پاييني برخوردارند و باعث به 
وجود آمدن عوارض پوستي، نازايي، آلرژي هاي تنفسي شده و 

متاسفانه سرطان زا نيز هستند. 

دكمه چي با بيــان اين كه مصرف كننــدگان در هنگام خريد 
لوازم آرايشــي و بهداشــتي بايد دقت لازم را داشته باشند، 

اظهــار كــرد: بــه تمامــي 
توصيــه  مصرف كننــدگان 
مي كنم كــه لوازم آرايشــي 
و بهداشــتي را از واحدهــاي 
صنفي كه داراي پروانه كســب 
خرازي هســتند، تهيه كنند تا 
بتوانند از كالاي خريداري شده 
اطمينــان حاصل كننــد. وي 
تصريح كرد: در واحدهاي صنفي 

داراي پروانه كســب، كالاهاي 
اصلي و سفارشــي از 

ي  كت ها شــر
معتبر به فروش 

مي رســد و 

مشتري مي داند كه كالاي تقلبي 
ري  يــدا نكرده است. خر

دكمه چي افــزود: با وجود نظارت هايي كه از ســوي اتحاديه 
صورت مي گيرد، ميزان واردات كالاهاي تقلبي زياد اســت و 
به صورت قاچاق وارد كشور مي شوند كه از مسئولان كشوري 
خواستاريم كنترل و نظارت بر مبادي ورودي كالا افزايش يابد. 
وي اظهار كرد: بيش از 7 سال است كه اتحاديه به دنبال سامان 
دادن اين وضعيت اســت  در اين زمينه نياز به همكاري ديگر 

ارگان ها از جمله اماكن و وزارت بهداشت وجود دارد. 

معضل فروش لوازم آرايشی در سوپرماركت ها، 
داروخانه ها و بوتيك هاي لباس فروشي

دكمه چي تصريح كرد: از ديگر مشكلات اين اتحاديه اين است 

كه لوازم آرايشي و بهداشتي در سوپرماركت ها و داروخانه ها 
و بعضا در بوتيك هاي لباس فروشي نيز به فروش مي رسد كه 

اتحاديه خرازي نمي تواند بر آنها نظارت داشته باشد. 
وي افزود: از نكات قابل تامل اين اســت كه ميزان كشفيات 

كالاهاي تقلبي اتحاديه خرازي در 
2 سال گذشته به اندازه 25 سال گذشته بوده كه اين 

مساله بايد از سوي مســئولان ذيربط به طور جدي رسيدگي 
شود. 

دكمه چي تصريح كرد: ميزان توليد لوازم آرايشي و بهداشتي 
در كشور بسيار اندك اســت و جوابگوي نياز داخلي نيست؛ 
چنانچه واحدهــاي توليدي تقويت شــوند، قطعا توان توليد 
كالاي مرغوب را خواهند داشــت. وي افزود: برندهاي معتبر 
لوازم آرايشي و بهداشــتي از آلمان، فرانسه، اتريش، تايوان و 

تركيه به كشور وارد مي شوند. 
دكمه چي تصريح كرد: در دو سال گذشته كلاس هاي آموزشي 
از ســوي اتحاديه براي واحدهاي صنفي خرازي براي ارتقاي 
دانش علمي شــناخت محصولات آرايشي و بهداشتي برگزار 
مي شود كه در اين كلاس ها فروشندگان با كالاي اصل و تقلبي 

آشنا مي شــوند و در پايان دوره ديپلم خرازي 
فروش لوازم آرايشي و بهداشتي را از 

سوي اتحاديه دريافت مي كنند. 
رئيس اتحاديه خــرازي تهران 
از مصرف كنندگان خواســت 
در صــورت مشــاهده فروش 
كالاي تقلبي با شماره تلفن اين 
اتحاديه 2- 88305751 تماس 

حاصل فرمايند. 

سوپرماركت داران، 
لوازم آرايشي استاندارد عرضه مي كنند 

رئيس اتحاديه سوپرماركت داران تهران با رد برخي اظهارات 
نادرست در زمينه فروش لوازم آرايشي بهداشتي تقلبي توسط 
ســوپرماركت داران، گفت: فروش لوازم آرايشي بهداشتي در 

سوپرماركت ها بسيار كم است. 
سعيد درخشاني در گفت وگو با »كسب وكار« افزود: اعضاي اين 
صنف در صورت فروش اين لوازم، استاندارد هاي لازم را رعايت 
مي كنند و به طور حتم مديريت سوپرماركت در قبال سلامت 

جامعه احساس مسئوليت خواهد كرد. 
وي تصريــح كرد: بازرســان اتحاديه به صورت نامحســوس 

نظارت هاي لازم را بــر صنوف خواهند داشــت و در صورت 
مشاهده كالاي تقلبي با واحد متخلف برخورد خواهند كرد. 

 
دست فروشان با جان مردم بازي مي كنند

يكي از فروشــندگان لوازم آرايشي- بهداشــتي در خيابان 
ناصرخسرو با اشــاره به ورود انواع لوازم آرايشي 

غيراســتاندارد به بازار، اظهار داشــت: در طول سال چندين 
برند جديد لوازم آرايشــي وارد بازار مي شود. چين نبض بازار 
اين كالاها را در دست گرفته اســت و قيمت پايين اين لوازم 
در مقايسه با نمونه هاي استاندارد و اصلي، باعث ترغيب مردم 
به استفاده از لوازم چيني شده است.  فريد جاوداني ادامه داد: 
به گفته دست فروشاني كه در محدوده بازار فعاليت مي كنند، 
برخي انواع عطرهاي تقلبي را با قيمت بسيار پايين و به صورت 
قاچاق وارد كشــور مي كنند و از اين راه به سود سرشاري هم 
مي رسند. فرهنگ عدم استفاده از عطرهاي تقلبي در كشور جا 
نيفتاده است و مردم فقط فريب قيمت هاي ارزان اين لوازم را 
مي خورند.  وي تصريح كرد: مصرف كنندگان بايد سلامت خود 
را در اولويت خريد قرار دهند و درواقع آگاه باشند كه با هزينه 
بيشــتري كه بابت خريد لوازم اســتاندارد مي پردازند، ديگر 

هزينه اي براي درمان پرداخت نخواهند نكرد. 

گزارش »كسب وكار« از افزايش لوازم آرايشي- بهداشتي تقلبي در بازار

هيچ لوازم آرايشي بي دليل ارزان نيست 

افزايــش 30 درصــدي قيمــت مواد 
اوليه توليد نايلون و پلاستيك با توجه 
به فراواني مواد پليمــري توليد داخل، 
كارخانجات را با مشكلاتي مواجه كرده 
اســت و فعالان اين صنعت، از سكوت 
دولت در برابر گران بودن مواد اوليه داخلي و ارزان بودن نمونه هاي 
وارداتي، متعجب هستند. در حال حاضر روز به روز شاهد فراگير 
شدن اســتفاده از ظروف يك بار مصرف در بين مردم هستيم و 
در اين راستا صحبت هاي بســياري هم درباره سرطان زا بودن 
برخي از اين ظروف مطرح مي شود. كارشناسان بهداشت اعتقاد 
دارند كه حرارت بالا، موجب آزاد شــدن تركيبات شيميايي در 
 ديواره اين ظروف مي شود و اين عامل موجب بروز بيماري هاي 
صعب العلاج و سرطان مي شود.   رئيس اتحاديه نايلون و پلاستيك 
تهران در تشريح شــرايط بازار پلاســتيك و نايلون اذعان دارد: 
در شــرايطي كه قطب توليد مواد اوليه پليمر هستيم چرا بايد 
اين مواد را گران تهيــه كنيم، در حالی كه ايــن موضوع باعث 
مي شود قيمت تمام شده كالاي توليدی بالا برود و توان رقابت و 
صادرات را از دست بدهيم؟ وي با ارائه نكاتي درباره خريد ظروف 
يك بار مصرف عنوان مي كند كه مردم توجه داشــته باشند كه 
برند توليدي بايد روي ظروف حك شــده باشــد و خريداران به 
واحدهاي صنفي كه تحت پوشــش اين اتحاديه است، مراجعه 
 كنند چراكه اعضاي اين صنف استانداردهاي لازم را در اين صنعت

 رعايت مي كنند. 

افزايش 30 درصدي قيمت مواد اوليه و ســكوت 
دولت

 رئيــس اتحاديــه نايلــون و پلاســتيك تهــران از افزايش
30 درصدي قيمت مواد اوليه توليــد خبر داد و افزود: رئيس 
انجمن پتروشيمي قبل از ماه محرم از كاهش قيمت ها خبر داد 
اما در آغاز محرم قيمت ها به جاي كاهش با افزايش همراه شد. 
 ســيدرحيم مقيمــي اصل افــزود: ايــران به لحــاظ توليد 
مواد اوليه نايلون و پلاســتيك و پليمر رتبه نخست منطقه را 
داراست اما به لحاظ قيمتي گران تر از ساير كشورهاي دنياست. 
مقيمــي با بيــان اينكــه قيمــت مــواد اوليــه وارداتي از 
توليــد داخلــي ارزان تــر اســت، افــزود: به دليــل وجود 
تحريم ها چــون نمي توان مــواد اوليــه را از خارج كشــور 
تهيه كــرد، پتروشــيمي از ايــن موقعيت اســتفاده كرده 
 و مــواد اوليه را گران تر از ســاير كشــورها بــه توليدكننده 

داخلي مي فروشد. 

افزايش قيمت مواد اوليه، كارخانه ها را با مشكل 
روبه رو كرده است

اين مقام مسئول در اتحاديه نايلون و پلاستيك تهران با طرح 
اين پرسش كه چرا دولت و مجلس در قبال افزايش قيمت مواد 
اوليه سكوت كرده اند، گفت: در شرايطي كه قطب توليد مواد 
اوليه پليمر هستيم، چرا بايد اين مواد را گران تر تهيه كنيم؟ 

اين باعث مي شود قيمت تمام شده كالاي توليدی بالا برود و 
توان رقابت و صادرات را از دست بدهيم. 

وي افزود: انجمن پتروشــيمي چرا بايد در زمان اوج مصرف 
مصرف كنندگان و تقاضاي بازار در مــاه محرم قيمت ها را به 

جاي كاهش، افزايش دهد؟ 
مقيمي تاكيد كرد: اكنون در بازار، عرضه كم و تقاضا زياد است 
و اين روند بر بازار تاثير گذاشته و به دليل افزايش قيمت مواد 
اوليه تعداد زيادي از كارخانه ها با مشــكل روبه رو شــده اند و 

نمي توانيم رقابت داشته و جوابگوي توليد باشيم. 
مقيمي تصريح كرد: محصولات داخلي ما بــا تكنولوژي روز 
توليد می شوند اما نبود حمايت از بخش توليد چرخه توليد را 

با مشكل روبه رو كرده است. 

نبايد براي استفاده از مايعات داغ از ظروف يك بار 
مصرف شفاف استفاده كرد

رئيس اتحاديه نايلون و پلاســتيك تهران درباره استفاده از 
ظروف يك بار مصرف شــفاف افزود: نبايد براي اســتفاده از 
مايعات داغ از ظروف يك بار مصرف شفاف استفاده كرد و اين 
ظروف براي اســتفاده از مايعات داغ زيان دارد.  مقيمي اصل 
ادامه داد: ظروف شــفاف زماني كه براي مايعات داغ استفاده 
شــود و دماي آن به بالاي 80 درجه برســد، ضرر دارد و بايد 
براي اســتفاده از مايعات داغ از ظروف يك بار مصرف كاغذي 
اســتفاده كرد.  وي تصريح كرد: 130 كارخانه توليد ظروف 
يك بار مصرف در كشور فعال هستند كه كالاهاي توليدي اين 

كارخانه ها قابل رقابت با توليدات مشابه خارجي اند. 

ظروف يك بار مصرف قاچاق؛ تهديدي براي سلامت 
جامعه

مرتضــي مظاهــري، فروشــنده ظــروف يك بــار مصرف 
دربــاره بــازار نايلــون و پلاســتيك اظهار داشــت: برخي 
مســئولان و كارشناســان همــواره مســائلي را مبنــي 
بــر ســرطان زا بــودن ظــروف يك بــار مصــرف عنــوان 
 مي كننــد و با نــگاه كلي بــازار اين ظــروف را زير ســوال

 مي برند. 
وي در گفت وگو با »كســب وكار« ادامه داد: بحث استاندارد 
نبودن برخي ظروف را رد نمي كنيم اما سوال اينجاست كه چرا 
جلوي ظروف غيراستانداردي كه به صورت قاچاق وارد كشور 
مي شوند، گرفته نمي شود و شاهد اطلاع رساني درباره ظروف 

 يك بار مصرف گياهي كه تحولي چشمگيری در نظام سلامت 
داشــته اند، نيســتيم؟  مظاهري افزايش قيمت مــواد اوليه 
در ايــن صنعــت را عامــل متغير بــودن قيمــت نايلون و 
پلاســتيك دانســت و گفت: قيمت مواد اوليه توليد داخل را 
در ايامي همچون ماه رمضــان و محرم به يك بــاره افزايش 
 مي دهند و مردم افزايــش قيمت ها را از چشــم فعالان اين 

صنف مي بينند. 
وي عنــوان كــرد: مــواد اوليــه توليــد داخــل كــه بــه 
كشــورهاي ديگــر صــادر مي شــوند كمــك بــه صنعت 
ايــن كشور هاســت، چراكــه قيمت صــادرات ايــن مواد 
 بــه خــارج از كشــور، ارزان تــر از قيمــت عرضــه آن در 

داخل است. 

»كسب وكار« از مشكلات صنف پلاستيك و نايلون گزارش مي دهد

گران فروشي مواد اوليه پليمري توليد داخل

اصناف
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آخر
 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

بين متمايز بدون و بهترين بــودن در تجارت الكترونيك مرز شــفاف و 
دقيقي وجود ندارد، برندهاي موفق دنيا هم بهترين خودشان هستند هم 
متمايزترين. بهترين يعني تمركز بر كيفيت و تمايز يعني خلاقيت. يك 
كسب وكار براي موفقيت به هر دو عامل نيازمند است. تمايز كمك مي كند 
به نقطه دلخواه برسيد و كيفيت شما را در آنجا پايدار مي  كند، باز خلاقيت 
از همان نقطه باعث پيشرفت بيشتر مي شود و كيفيت ثبات و ماندگاري 
بيشتري ايجاد خواهد كرد، پس خلاقيت بدون كيفيت يعني رسيدن بدون 
ماندن و كيفيت بدون خلاقيت ماندن بدون رفتن. اين فرايند دقيقا مانند 
كوهنوردي است، كوهنوردان براي صعود برنامه ريزي مي كنند، وقتي به 
نخستين ايستگاه مي رسند توقف، استراحت، برنامه ريزي و صعود تا ايستگاه 
بعدي و اين روال ادامه پيدا مي كند تا قله. خلاقيت و تمايز را در كوهنوردي 
مي توان به صعود به سمت قله تشبيه كرد و كيفيت شبيه به ايستگاه هايي 
است كه كوهنوردان در آن تجديد قوا و برنامه ريزي مجدد مي كنند. اين 
شيوه ســاده و كارآمد تاكنون هزاران كوهنورد و كارآفرين را قادر ساخته 
است قله هاي موفقيت را فتح كنند. جايي كه اين دو عنصر مهم پيشرفت 
)كيفيت و خلاقيت( بايد با هم تركيب شــوند، ذهن شماست. هيچ كدام 
نبايد فداي ديگري شود. كســب وكاري كه مدام در حال خلق ايده هاي 
جديد و هيجان انگيز است بدون اينكه روي ثبات، كيفيت و از همه مهم تر 
تجاري سازي تمركز داشته باشد، همان كوهنوردي است كه بدون استراحت 
و رصد مسير فقط صعود مي كند. كسب وكاري هم كه فقط به توليد يا فروش 
بيشتر متمركز است، كوهنوردي است كه بخشي از مسير را صعود كرده و در 
كمپ خود ماندگار شده است! نيازي نيست بيش از حد به مرز بين جزئيات 
متمايز بودن و بهترين بودن فكر كنيد، روش هاي زير به شما كمك مي كند 

اين نگرش را اجرا كنيد. 

  تاثيرگذار و جريان ساز باشيد
كارآفرينان موفق با تمركز بــر كيفيت مبتني بر خلاقيت به شــيوه  اي 
هوشمندانه در زندگي و كسب وكار ديگران تاثير مثبت و مستقيم دارند. نوع 

عملكرد آنها علاوه بر توليد درآمد، جريان سازي يا خلق 

سبكي جديد از تعامل با كاربران است. ارزشي است كه جريان زندگي صدها 
نفر را تغيير مي دهد. كافه بازار مستقيما بر درآمد چند هزار توسعه دهنده 
موبايل تاثيرگذار است. همينطور پوينشا براي هزاران فريلنسر يا نت برگ 
براي ده ها بنگاه اقتصادي. به كسب وكار اينترنتي خودتان نه فقط به عنوان 

يك منبع درآمد، بلكه به عنوان يك جريان ساز نگاه كنيد. 

  ماندگار باشيد تا اصالت پيدا كنيد
به يك موفقيت بلندمدت فكر كنيد، فكر كنيد تا ذهن شما راه و روش 
برنامه ريزي آن را پيدا كند. از برنامه ريزي چندماهه شــروع كرده و به 
چندساله برسيد و قدرتمندانه براي چند ده ساله برنامه ريزي كنيد. ابعاد 
موفقيت كسب وكارتان را بعد از ۱۵ يا ۲۰ سال تصور كنيد. ماندگاري 
بخش انكارناپذير موفقيت است و اصالت به شكل عجيبي به زمان گره 
خورده اســت. تصور تعداد كاربران يا محصولات شــما ۱۰ سال ديگر 
انگيزه، انرژي و ايده هاي زيادي براي خلق يك برند اصيل به شما خواهد 
بخشيد. لازمه بهترين بودن ماندگاري در زمان طولاني است. گوگل، 
ويندوز، فتوشاپ و... سال هاست هستند و خواهند بود چون از اول اين 

طور تصميم گرفتند. 

 فراتر از زمان و مكان فكر و عمل كنيد
بســياري از ايده هاي خلاقانه كســب وكار خصوصا در اينترنت، فراتر از 
درك عموم مردم اســت، اين چالش بزرگي است پيش روي خلاقيت، اما 
جاي نگراني ندارد، به زودي آن را خواهند پذيرفت، يك از نشانه هاي يك 
كسب وكار نوآورانه خلق محصول يا خدماتي فراتر از مرزهاي زمان و مكان 
است. ما الان مشتري محصولاتي در حوزه فناوري هستيم كه يك نفر ۵ يا 
۱۰ سال قبل در جايي بسيار دورتر آن را تصور كرده و ساخته است. تا همين 
چند سال پيش از ديد بسياري از مردم يك موبايل با صفحه نمايش بزرگ 
لمسي يا يك كامپيوتر تاشو قابل حمل، يك وسليه فانتزي و غيرضروي 

محسوب مي شد.

  سريع و هوشمندانه شكست بخوريد
هوشمندانه شكست خوردن يعني پايان كار را از آغاز ديدن! بسياري از 
نتايج پاياني در كسب وكارهاي نوآورانه غيرقابل پيش بيني است. نتايج 
غير قابل پيش بيني هستند، اما فرايند آن قابل كنترل است، مثل زمان 
يا مقياس. شكســت هرچقدر در زمان كوتاه تر يا در مقياس كوچك تر 
اتفاق بيفتد، كم هزينه تر است، اما نتايج آن از نظر تجربه با يك شكست 
طولاني و پرهزينه تفاوت چنداني نمي كند. شكست هوشمندانه شيوه 

دانشمندان است. 

  انعطاف پذير باشيد اما متمركز
انعطاف پذيري لازمه تمايز اســت و تمركز لازمه بهترين بودن. دو عنصر 
مهمي كه بايد با هم به كار گرفته شود. منعطف بودن يعني انجام تغييرات 
چالش برانگيز بدون تعصب. تمركز يعني چشم انداز يا مرزهاي مشخصي از 
كاري كه قرار است انجام دهيد. ديجي كالا بزرگ ترين فروشگاه اينترنتي 
ايران است، گسترش فروش محصولات و ارائه خدمات، اين شركت را تبديل 
به بزرگ ترين و بهترين نمونه از همان چيزي كرد كه از اول بود. يعني به يك 

شبكه اجتماعي يا سامانه ويدئوآنلاين تبديل نشد. 

  ساده باشيد، ساده كنيد، ساده بمانيد
بزرگ ترين دستاورد دانش ساده تر كردن زندگي است، كسب وكار شما 
بايد چيزي از زندگي را براي مردم ساده تر كند در عين حالي كه خودش 
هم ساده است. پيشرفت و موفقيت به شكل عجيبي تمايل به گسترش 
يافتن و پيچيده شدن دارد. اطلاع داشتن از اين موضوع مهم است. در قدم 
اول ساده فكر كنيد و حتي ساده زندگي كنيد. استيو جابز فقيد بنيان گذار 
اپل و مارك زاكربرگ بنيان گذار فيسبوك به ساده پوشيدن و ساده زندگي 
كردن مشهور هستند، شايد براي همين طرز فكر است كه نتايج عملكرد 

آنها استفاده از فناوري و ارتباط را براي كاربران ساده تر كرده است.
www. netstart. ir 

مرز بين  متمايز  بودن و  بهترين  بودن

 Scarcity( بازاريابي كميابي
marketing( چيست؟

 )Scarcity marketing( بازاريابي كميابــي
يعني انگيزش مخاطب براي خريد با اشــاره به 
تعداد كم و زمان محدود براي خريد محصول. در 
اين روش از بازاريابي هدف ايجاد حس ضرورت از 
طريق يك فراخوان به عمل تهاجمي است. در واقع 
در اين روش مي خواهيم مردم را از اين بترسانيم كه 
اگر سريع اقدام نكنند، ديگر قادر به خريد محصول 
مورد نياز خود نخواهند بود. اشاره كردن به نخستين 
نمونه استفاده از استراتژي سخت و دشوار است، اما 
شركت هاي مختلف براي ساليان متمادي از آن 
استفاده مي كرده اند. يكي نمونه قديمي آن شيوه 
فروش فيلم هاي توليدي توســط كمپاني ديزني 
است. به اين شكل كه پس از توليد و عرضه، زمان 
محدودي براي خريد اعلام مي شــود و پس از آن 
فيلم ها براي چند ســال از دسترس خارج شده و 
براي فروش عرضه نمي شــوند. نخستين مزيت 
اين استراتژي معرفي محصول يا خدمت شما به 
عنوان يك كالاســت. اين كار ارزش درك شده از 
محصول را افزايش مي دهد و ترس از محدوديت 
در دسترس بودن موجب سرعت بيشتر مردم در 
خريد مي شود. كمياب بودن همچنين يك مزيت 
ديگر هم به شكلي جديد و نو ايجاد مي كند. با ايجاد 
پيش زمينه اي براي دليل كمياب بودن محصول، 
مي توانيد جلب توجه و حفــظ توجه مخاطب را 
داشته باشــيد. همچنين اگر استراتژي كميابي 
محصول به درستي اجرا شود، در بلندمدت مي تواند 

موجب افزايش حس وفاداري به برند شود. 
روش هاي مختلفي وجود دارد كه براســاس آنها 
استراتژي بازاريابي كميابي ممكن نتيجه عكس 
به همراه داشته باشــد. در زير نمونه هايي از اين 

موارد را مي آورم: 
- اســتفاده از بازاريابــي كميابــي در رابطــه با 
محصولاتي با ارزش ادراك شــده كم به شدت به 

اعتبار شما ضربه مي زند. 
- استفاده از استراتژي بازاريابي كميابي مي تواند 

توهم حيله گري را در خريدار ايجاد كند. 
- ايجاد حس انحصار مي تواند تــا حدود زيادي 

مشتريان بالقوه را از شما دور كند. 
www.ibazaryabi.com

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

خلاقيــت چالــش كليــدی بيشــتر 
سازمان هاست و برای پر كردن جای خالی 
آن بايد كار را از راس سازمان و از مديران 

اجرايی آغاز كرد. 
مدير خلاق و نوآور كســی است كه از هيچ  

چيز همه چيز می آفريند.
 مدير خلاق با استفاده از نيروی ذاتی و تخيل 
خلاق خود، امكانات بالقوه را به بالفعل تبديل 
می كند. مديران خلاق كنش گرا هســتند 
و با قدرت و اطمينــان مديريت می كنند. 
آنها موقعيت های دشوار را به فرصت هايی 
برای نمايش قابليت های شــان و پذيرفتن 
مسئوليت تصميم های مخاطره آميز تبديل 

می كنند. اين مديران به دنبال جلب توجه 
ديگران در جلســات و بحث ها هستند و 

بنابراين از نظرهای متفاوت و ناسازگار هراس 
ندارند. به عنوان مدير سازمان از خلاقيت 

افراد بهره برداری كنيد.
 كارمندان باهوش اغلب به دنبال بهبود هر 
چيزی هســتند كه به نوعی با آن سر و كار 

دارند.
 اگر شما به عنوان مدير، تنها به دليل رضايت 
از وضعيت كنونی، توانايی آنها را در تغيير 
و بهبود شرايط ناديده بگيريد باعث ايجاد 
حس تنفر شغلی در آنان خواهيد شد. ناديده 
گرفتن اين ميل ذاتی افــراد به بهبود، نه 
تنها كارمندان تان، بلكه شما را نيز محدود  

خواهد كرد.

خـــلاق   باشید

مبحث نخست: »حق كسب و پيشه« و »حق سرقفلي«
منشأ حق كسب و پيشه و چگونگي ارزيابي آن
 رمضان كريميان، مدرس و كارشناس رسمي دادگستري

قسمت ششم
اراده قانون گذار ســنه 1339 در تاسيس حق 
كسب و پيشه، بر اســتمرار اجاره بوده است 
و نه بر لزوم رعايت انقضــاي مدت اجاره و اين 
فرض، صرف نظر از اينكه به علت فقدان تراضي متعاملين، خلاف 
 قواعد فقهي بوده، بلكه خلاف مواد 468 و 494 قانون مدني نيز 

بوده است. 
اين منطق قانون گذار، براي زمان قبل از وضع قانون تشــكيل 
شهرداري ها و قبل از ايجاد ضوابط و مقررات جهت استفاده تجاري 
از املاكي كه عملا كاربري مسكوني داشته اند تا حدودي منطبق 
بر عقلانيت بوده است زيرا عامل اصلي و نخستين تاسيس محل 
كسب، حرفه و فن و ابزار و سرمايه كار مستاجر در حرف آهنگري، 
مســگري، نانوايي، كفاشــي، بقالي، عطاري، نجاري، خياطي و 
طباخي )غالبا حــرف مختوم به حرف ي( بــوده كه در آن زمان 
كمياب بوده اســت و اين كميابي تنها سند تاسيس محل كسب 
محسوب مي شد، اما در عمل و به مرور زمان حق ايجادشده براي 
 كاسب اهل فن منتج به تعرض به حق مالكيت مالك و باج خواهي

 از او مي شــد.  باج خواهي كه در چهره قانوني تجلي يافته و مباح 
تلقي می شــد زيرا ارزش واقعي چنين حق متصوره اي مخدوش 
بود و پايه و اساس محاسباتي نداشــت، فرض قانون گذار وقت 
اين بود كه: مســتاجري كه از اين توانايي فني و مالي برخوردار 
است و قادر است گوشه اي از خانه مســكوني مالكي را به محل 
كســب تبديل كند و قيمت ملك را پس از مــدت كوتاهي چند 
برابر كند، حق بر ذمه مالك پيدا مي كنــد. بنابراين قانون گذار 
وقت به اين نتيجه رســيد كــه روا و انصاف نيســت كه پس از 
 انقضاي مدت يكســاله قرارداد، مستاجر دســت خالي از آن 

محل برود. 
به عبارتي بذري را كه مســتاجر كاشته بدون درو كردن زمين را 
تخليه كند و محصول را تماما براي مالــك باقي بگذارد، اما اين 
فرضيه ظاهرا منصفانه و عاقلانه فقط در تئــوري بود و در عمل 
موجب مي شــد كه ملك بدون اجازه و رضايت مالك، سال هاي 
طولاني در اختيار مستاجر قرار گيرد و به هنگام تخليه نيز چندين 
برابر اجاره را كه پرداخت كرده تحت عنوان حق كســب و پيشه 
از مالك اخذ كند. نتيجه كار براي مالك اين مي شــد كه مثلا در 
طول 10 سال تصرف، از مســتاجر 100 هزار تومان اجاره دريافت 
 كرده، اما يك ميليون تومان بابت حق كســب و پيشه پرداخت

 كرده است.  حالا بايد به دنبال مســتاجر ديگري برود كه او هم 
پس از ســال هاي متمادي تصرف و انتفاع از ملك، مثلا در مقابل 
200 هزار تومان كل اجاره پرداختي 2 ميليون تومان حق كســب 
و پيشه دريافت و برود و بدين ترتيب يك دور باطل ايجاد مي شد 
و اجاره دادن ممتنع و بيهوده مي شود، اما اگر مستاجر نخستين 
ســنه 30 تا 45 توانسته اســت به بركت حرفه و فن و سرمايه و 
ابزار كار خود ملك مســكوني را به محل كسب وكار تبديل كند، 
مستاجر بعدي يا مستاجر پس از سال 1345 )تاسيس شهرداري( 
كه محل كســب را خود مالك داير كرده چگونه توجيه مي شود؟ 
بنابراين پرداخت حق كسب و پيشه لزوما بايد متوقف به نخستين 
مستاجري باشد كه قبل از تاسيس شهرداري محل كسب را داير 
كرده است و قهرا مستاجرهاي بعدي نمي توانند مدعي حق كسب 
و پيشه باشند. مگر ســرقفلي پرداخت كرده باشند يا در قياس 
 با خالي و راكد ماندن مغازه، سبب افزايش سرقفلي محل كسب 

شده باشند. 
متاســفانه قانون گذار ســنه 1339 و 1356 لــزوم پرداخت حق 
كسب و پيشــه را چنان تصريح نكردند كه فقط در وجه نخستين 
مســتاجري كه موســس محل كســب وكار بوده، قابل پرداخت 
 باشــد. به عبارتي براي قانون مخصص نياوردنــد و به صورت عام

 وضع كردند.  در واقع توجه قانون گذار وقت صرفا به زمان حاكم معطوف 
بوده و ده ها سال بعد را پيش بيني نكردند كه در صورت عدم تخصيص 
بر قانون؛ چگونه همين قانون با ايجاد دور باطل ممتنع و خلاف شرع 
خواهد شد. در اينجا وظيفه كارشناس است كه براي مستاجر نخست 
كه محل كسب را داير كرده نيمي از سرقفلي مغازه را به هنگام تخليه به 
او و نيم ديگر را به مالك مترتب كند و درباره مستاجر هايي كه تاسيس 
محل كسب توسط آنها نبوده و سبب افزايش سرقفلي نيز نشده اند، حق 
كسب و پيشه را صفر اعلام كنند، اما اگر با ابتكار و خلاقيت و خوشنامي 
و راه اندازي برند محبوب، مثلا a ريال سرقفلي مغازه را افزايش داده اند، 
 نيمي از ميزان افزايش داده شده را به مستاجر و نيم ديگر را به مالك 

 نسبت دهند. 
بنابراين ملاحظه مي كنيم كه مخالفت حضرت امام خميني )ره( 
با اين حق و صدور فتواي خلاف شرع كاملا شرعي و عقلاني بود. 
در نتيجه به مرور زمان اركان موجد حق از بين رفتند، اما قانون 
همچنان باقي ماند و گريبانگير كسب وكار و مالك و مستاجر شد 
و اين گريبانگيري تا سال 1376 استمرار يافت و در سال 1376 به 
بركت نظام جمهوري اسلامي، حق كسب و پيشه رسما ساقط شد و 
جاي آن را سرقفلي گرفت. منشأ و موجد سرقفلي؛ توافق و تراضي 
دو طرف است كه به موجب آن، مستاجر حين الاجاره مبلغي در 
وجه مالك پرداخت مي كند و مالــك انتفاع نامحدود ملك را به 
مستاجر تمليك مي كند.  از اين پس، مستاجري كه برخوردار از حق 
سرقفلي است به هنگامي كه خود اراده بر تخليه عين مستاجره 
كند، مي تواند مبلغ متجانس و متناسب را از مالك يا شخص ثالث، 
مطالبه و تراضي كند. اين مبلغ كه سرقفلي ملك تجاري ناميده 
مي شود، لزوما مبلغ اوليه تبديل شده با شاخص هاي تورمي نيست، 
بلكه ارزشي است كه تناسب مستقيم با ميزان انتفاعي دارد كه از 

محل كسب  حاصل مي شود.
 ادامه در شماره بعدي.

 والسلام علي من التبع الهدي 

مجموعه ناگفته ها و ناشنيده ها 

تبليغات 
خلاق


